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N:o 25, i anledning af Lag-Utskottets utlåtande N:o 19, rörande 
Kong!. Maj:ts nådiga proposition om antagande af en förordning angående 
sparbanker.

Kammaren beslöt, att dessa ärenden skulle sättas främst till före
dragning i nästa sammanträde.

§ 16.

Justerades protokollsutdrag angående de under §§:ne 2 och 4 här 
ofvan antecknade beslut.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. 1 e. m.

In fidem 
H. Rusberg.

Fredagen den 5 Maj.

Kl. 10 f. in.

§ I-

Justerades protokollet för den 27 April äfvensom de protokollsutdrag 
för den 3 Maj, hvilka icke förut blifvit till justering upplästa.

§ 2.

Föredrogos, men blefvo för andra gången bordlagda Stats-U tskottets 
utlåtanden N:is 69—72 samt Lag-Utskottets utlåtande N:o 24 och me
morial K:o 25.

§ 3.

Föredrogs och bifölls Stats-U tskottets memorial N:o 63, om anvi
sande af de i Regeringsformens 63 § föreskrifna kreditivsummor.

§ 4.

Till slutligt afgörande företogs Stats-Utskottets utlåtande K:o 64, i 
anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition till Riksdagen, angående
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ett å staden Stettins vägnar framstäldt förlikningsanbud uti ett af samma 
stad mot Kongl. Maj:t och Kronan instämdt skuldfordringsmål.

Sedan punkten 1 blifvit föredragen yttrade sig angående föredrag- 
ningssättet:

Herr Jöns Pehrsson: Då de tre särskilda punkterna uti Stats
utskottets förevarande utlåtande stä i så nära sammanhang med hvar
andra, att diskussionen svårligen kan röra sig omkring endast en i sen
der, så tillåter jag mig hos Herr Talmannen vördsamt hemställa, att alla 
tre punkterna måtte i ett sammanhang föredragas.

Kammaren biföll detta förslag, i följd hvaraf Utskottets hemställan
den uti punkterna 2 och 3 nu jemväl föredrogos.

Härefter lemnades ordet ånyo till

Herr Jöns Pehrsson: Jag har icke för afsigt att direkt bestrida
hvad Utskottet här föreslagit, men jag har funnit denna sak vara af den 
beskaffenhet att den manar till att hos Kongl. Maj:t göra en förfrågan 
huruvida icke Kongl. Maj:t anser skäligt att liqvidera detta belopp på 
annat sätt, än Utskottet föreslagit.

Det är Rikets Ständers år 1815 fattade beslut, som synes mig gifva 
anledning härtill. I detta beslut säges nemligen, att Rikets Ständer an
tagit Kongl. Maj:ts den 6 Juli samma år gjorda uttryckliga erbjudande, 
att af de medel, som i lösen för ön Guadeloupe tillfallit Kongl. Maj:t 
och dess efterträdare på thronen, betala all Sveriges dåvarande utländska 
skuld.

Af den vidlyftiga utredning, som Kongl. Maj:ts nådiga proposition i 
ämnet innehåller, framgår, så vidt jag kan bedöma, ganska tydligt, att 
det ifrågavarande lånet hittills icke blifvit betaldt, och det kan således 
ingalunda vara min mening att motsätta mig detsammas gäldande, emedan 
ett sådant beslut skulle nedsätta rikets värdighet; men i stöd af nyss
nämnda Kongl. erbjudande och Rikets Ständers derå grundade beslut an
ser jag det vara skäl att hos Kongl. Maj:t göra eu underdånig förfrågan, 
om Kongl. Maj:t icke finner sig böra göra upp denna affär utan att der
till använda statsverkets medel. Jag har tagit, mig friheten att i sådant 
afseende stilisera ett förslag till beslut, och i förhoppning att Kammaren 
måtte finna detsamma tänkvärdig vill jag också uppläsa detsamma:

“Att derest Kongl. Maj.-t icke finner sig af bestämmelserna uti 6 § 
af 1815 års riksdagsbeslut böra uppgöra ifrågaställda liqvid utan stats
verkets betungande, och derest Kongl. Maj:t så pröfvar skäligt, må ega 
på de af staden Stettins vägnar nu erbjudna vilkor afsluta förlikning om 
ifrågavarande rättegång under förbehåll dels att de originalhandlingar, på 
hvilka stadens fordringsanspråk sig grunda, varda återställda och dels att 
för ifrågavarande ändamål till Kongl. Maj:ts disposition på Riksgälds- 
kontoret anvisa ett belopp af 116,838 R:dr R:int.“

Detta mitt förslag går i hufvudsaken ut på alldeles detsamma som 
Utskottets och skiljer sig från detta endast derigenom, att jag föreslår eu
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hemställan, huruvida icke Kongl. Maj:t anser sig böra betala detta be
lopp, eftersom det af förenämnda riksdagsbeslut otvetydigt framgår, att 
Kongl. Maj:t och den dåvarande Kronprinsen åtagit sig att infria all den 
utländska skulden. Det är visserligen sannt att den nu ifrågavarande 
skulden icke speciel nämnes uti beslutet, men då densamma redan långt 
derförinnan blifvit af staden Stettin återfordrad, var den också på den 
tiden fullkomligt känd och derföre »åtagligen inbegripen i det af Kongl. 
Maj: t då gjorda erbjudande.

Herrarne torde möjligen alla hafva läst 1815 års riksdagsbeslut, men 
som kanske icke alla hafva det i minnet, tillåter jag mig att här upp
läsa detsamma. Det är af följande lydelse:

“Svea Rikes Ständers Beslut, gjordt, samtyckt och förafskedadt på 
Allmänna Urtima Riksdagen i Stockholm, som slutades den 9 Augusti 
1815.

6 §•

Sedan Kongl. Maj:t, genom Nådig Proposition af den 6 sistlidne Juli, 
erbjudit Oss, att åt de medel, hvilka såsom Lösen för ön Guadeloupe, 
medelst Tractaten med Stora Brittannien af den 13 Mars 1813, tillfallit 
Hans Maj:t och dess efterträdare på Svenska Thronen enligt Successions
ordningen af den 26 September 1810, besörja indragningen och liquiden 
af all den Utländska skuld, hvarföre Sverige hittills häftat, hafve Wi detta 
anbud, med den djupaste vördnad och upprigtigaste erkänsla, emottagit. 
Vi hafve derföre särskildt inför Hans Kongl. Maj:t och Hans Kongl. Hög
het Kronprinsen framburit Wåra underdåniga tacksägelser, och derjemte 
beslutit, att i underdånighet till Hans Kongl. Maj:t öfverlemna, i Nåder 
låta besörja liquiden af hela Riksgälds-Contoirets Utländska skuld, hvar
med Riksgälds-Contoiret således icke vidare kommer att taga befattning. 
För att på något sätt i underdånighet betyga Wår tacksamhet häremot, 
och i någon mån ersätta de förluster och uppoffringar, Hans Kongl. Hög
het Kronprinsen och Hans Gemål gjort för Sveriges väl, hafve Wi, på 
Hans Maj:t Konungens anmodan, beslutit, att till Hans Kongl. Höghet 
Kronprinsen och Dess arlvingar efter Successions-Ordningen af den 26 
September 1810, årligen skall utbetalas Tvåhundrade Tusende Riksdaler i 
Svenska Banco Sedlar, att af dem efter behag disponeras, och ifrån den 
rista sistlidne Augusti beräknas, hvarpå Wårt Riksgälds-Contoir, dit Hans 
Kongl. Maj:t lofvat, att alla Rikets inlösta förbindelser, som i utländsk 
mans ägo befinnas, skola varda inlemnade, erhållit befallning, att veder
börlig förbindelse å Wåra vägnar utfärda1'.

Såsom synes af hvad jag nu uppläst visade sig Rikets Ständer gan
ska erkänsamma och tilldelade Kongl. Maj:t och hans efterträdare en nå
dig gratifikation af 300,000 R:dr för det Kongl. Maj:t så tjenstvilligt åtog 
sig bestyret att liqvidera statens utländska gäld; och då denna gratifika
tion fortfarande utgår, skall Kongl. Maj:t säkerligen, då han åtnjuter 
fördelarne, också ullgöra de dervid bundna förpligtelserna.

På grund af hvad jag sålunda anfört får jag vördsamt anhålla om 
proposition å mitt nyss upplästa förslag, under anhållan att Kammaren
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måtte bifalla detsamma, såsom varande med rättvisa och billighet för
enligt. ö

Den 5 Maj.

Herr Hedin: Herr Talman! Derest deri föregående talaren hade 
behagat begagna tillfället af den Kongl. propositionens, i nu förevarande 
ämne, remiss till Stats-Utskottet, för att framkomma med den möjligtvis 
pikanta, men på sakförhållanden alltför litet grundade framställning, som 
vi nyss afhört, sä skulle vi förmodligen i dag, då det är ännu mera’midt 
om tid till onödigt ordande, hafva fått, utan diskussion, besvara Ut
skottets hemställan på det enda sätt, som är med statens värdighet för
enligt. Äfven jag har tagit kännedom om de af talaren åberopade riks
dagsförhandlingar, men har af dem en uppfattning alldeles skiljaktig 
från hans.

\id 1812 års riksdag beslöto Rikets Ständer, i enlighet med en derom 
afbiten Kong], proposition, att rikets gäld i Leipzig och Hamburg skulle 
betalas, men att, hvad vidkom skulderna i Anfrvverpen, Amsterdam och 
Gemm, uva aedjeuelar deraf icke skulle betalas, eller ens fråga derom 
kunna hos Rikets Ständer väckas, samt återstående tredjedelen tills vidare 
betraktas som skadestånd för svenska statens lidna förluster och åt Kongl. 
Maj:t öfverlemnas att afgöra, om och när derå något borde betalas. Detta 
Kong! Majhs förslag blek mot Borgare-Ståndets nej, Rikets Ständers be
slut. Frågan återkom å 1815 års riksdag genom en proposition om sät
tet att betala rikets utländska skuld — som bekant, med Guadeloupe- 
rnedlen. Denna proposition refererar sig tydligt till beslutet å 1812 års 
riksdag; den omtalar uttryckligen och uteslutande skulderna i Holland, 
Drabant och Genua samt i Leipzig och Hamburg. Visserligen heter detj 
i sammanhang härmed, att på det satt, som Kongl. Maj:t föreslagit — 
hvdket iör öfrigt var en egendomlig sak — all Sveriges utrikes gäld 
skulle bill va likviderad; men detta visar ju blott — när man ihågkominer 
att de fem orter äro specificerade, der liqvid skulle ske — att man då 
tåls icke tänkte på eller kom ihåg den gamla Stettinska skulden. Här
igenom kan icke denne fordringsegares rätt hafva gått förlorad — och 
det vill ju talaren ej Heller påstå — ej heller kan den befattning med 
betalande al rikets skuld, som åt Kongl. Maj:t uppdrogs, inbegripa några 
andra skulder, än de som då omtalades i den Kongl. propositionen och 
som Rikets Ständers beslut afsåg. Sådant är sakens enkla sammanhang, 
hvarför jag anhåller om bifall till Stats-Utskottets förslag.

Grefve Pos se: Då den nästföregående ärade talaren så fullständigt
utredt förevarande fråga, har jag egentligen icke något af synnerlig vigt 
att vidare tillägga. Men efter jag nu fått ordet, anser jag mig böra 
erinra Kammaren om ett förhållande, som Herr Jöns Pehrsson tyckes 
hafva fullkomligt förbisett, enär han icke nämnde något derom i samman
hang med den underrättelse han lemnade om Rikets Ständers beslut 
vid 1815 års riksdag att gifva, som han uttryckte sig, Kongl. Maj:t 
en anådig gratifikation“ emot Kongl. Maj:ts åtagande att betala all 
rikets utländska gäld. Herr Jöns Pehrsson har nemligen förbisett att i 
den nu ifrågavarande Kongl. propositionen omtalas just, att staden Stet- 
tms fordran kunde vid tiden omkring år 1815 anses nära nog annullerad,
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då det heter i den nådiga propositionen: -‘Efter 1815 års fördrag, hvar
igenom Svenska Pommern afträddes till Preussen, väcktes jemväl fråga 
om liqvidation af staden Stettins fordran, men på yrkande af svenska 
liqvidationskommissarien blef detta anspråk ur reklamationslängderna af
färda såsom icke utgörande föremål för dåvarande underhandlingar. “ 
Hade Herr Jöns Pehrsson gjort sig det besväret att genomläsa den Kongl. 
propositionen, så skulle till och med han hafva funnit, att hvad scm så
lunda blifvit upplyst innebure eu giltig anledning att icke upptaga Kam
marens tid med ett förslag, sådant som det han nu väckt.

Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr Jöns Pehrsson: Deri siste ärade talaren, Herr ordföranden
i Stats-Utskottet, må vara förvissad om att jag verkligen gjort mig det 
besväret att genomläsa såväl den Kongl. propositionen som flera andra 
handlingar i frågan, och jag vill tillika nämna, att det icke var mig ovän- 
tadt att man i detta fäll likasom i många andra söker att advocera bort 
eu alldeles klar och ostridig sak. Då det både i Kongl. Maj:ts proposi
tion till 1815 års riksdag och äfven i nämnda riksdagsbeslut uttryckli
gen säges att Rikets Ständer på föreslagna sättet skulle befrias från all 
utländsk gäld, och då den ifrågavarande skulden redan hade stått på 
dagordningen i halftannat århundrade och således var bekant, så är det 
ju också' klart att den måste innefattas uti det af Kongl. Maj:t gjorda 
och af Rikets Ständer accepterade erbjudandet.

Jag vill derföre öfverlåta åt Kongl. Maj:t att afgöra denna sak och 
tror att lian icke skall underlåta att fullgöra sina företrädares åtaganden, 
enär han åtnjuter de för åtagandet meddelade förmånerna.

Jag vidhåller derföre mitt yrkande om bifall till det åt mig fram
ställda förslaget.

Den 5 Maj.

Öfverläggningen var slutad. Herr Talmannen gaf propositioner på bifall 
såväl till Utskottets förslag som till det af Herr Jöns Pehrsson framställda 
yrkande. Då af dessa meningar den förra ansågs besvarad med öfver
vägande ja. begärde Herr Jöns Pehrsson votering, hvilken alltså f Öl sig— 
gick enligt följande voteringsproposition:

Den, som bifaller i oförändradt skick hvad Stats-Utskottet hemställt 
i dess utlåtande N:o 64,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Kammaren på det sätt bifallit Utskottets i föreva

rande utlåtande gjorda hemställanden, att Kammaren för sin del besluta: 
Att, derest Kongl. Maj:t icke finner sig af bestämmelserna uti 6 § af 
1815 års riksdagsbeslut böra uppgöra ifrågaställda liqvid utan statsverkets 
betungande, och derest Kongl. Maj:t så pröfvar skäligt, må ega på de å 
staden Stettins vägnar nu erbjudna vilkor afsluta förlikning om ifråga
varande rättegång under förbehåll dels att de originalhandlingar, på
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hvilka stadens fordringsanspråk sig grunda, varda återställda och dels 
att för ifrågavarande ändamål till Kongl. Maj:ts disposition på Riksgälds- 
kontoret anvisa ett belopp af 116,838 R:dr R:mt,

Voteringen utföll med 117 ja mot 50 nej, hvadan Utskottets hem
ställanden bifallits.

Den 5 Maj.

§ 5.

Föredrogs och bifölls Stats-Utskottets utlåtande N:o 66, i anledning 
af Kongl. Maj:ts nådiga proposition, angående erforderliga medel till be
kostande af inredning utaf de till embetslokaier åt Styrelsen för statens 
jern vägstrafik afsedda lägenheter uti nya stationshuset vid centralbangår
den i Stockholm.

§ 6.

_ Föredrogs Stats-Utskottets utlåtande N:o 67, i anledning af Kongl. 
Maj:ts nådiga proposition, angående erforderliga medel till anskaffande af 
rörlig materiel vid statens jernvägar.

Härunder afgåfvos följande yttranden:

Herr Jöns Rundbäck: Med hänsyn till jern vägsstyrelsens sed-
naste berättelse och de i Kongl. Maj:ts nådiga proposition förekommande 
beräkningar öfver jernvägstraffkinkomsterna, på hvilka beräkningar för 
några dagar sedan härstädes byggdes så många och hugnesamma kalkyler, 
hvarigenom såväl jernyägskomiterades som Stats-Utskottets beräkningar 
underkändes, kan det icke annat än på det högsta väcka min förvåning, 
att Kongl. Maj:t nu, så omedelbart derefter, framställer begäran om icke 
mindre än 1,600.000 R:dr för anskaffning af ny rörlig materiel vid sta
tens jernbanor. Da Kongl. Maj:t sålunda begär att till jernvägarne skall 
återbetalas mera än hälften af hela det belopp, som enligt 1869 års be
räkning skulle från trafikstyrelsen levereras till Riksgälds-kontoret, så sy
nes mig denna händelse se ut som en tanke, hvars mening är allt för 
genomskinlig att kunna missförstås; och utan att likväl vilja motsätta mig 
bifall till Stats-Utskottets förevarande hemställan, kan jag icke underlåta 
att emot ett dylikt sätt att gå till våga, nemligen att först framställa be
räkningar och derpå bygga kalkyler, hvilka man sedan sjelf kullkastar då 
de tjenat till ett visst ändamål, nedlägga min allvarliga protest till den 
kraft och verkan det hafva må.

Herr Sjöberg: Jag är förmodligen icke ensam om den åsigten att
det skulle hafva varit önskvärdt att ifrågavarande nådiga proposition till 
Riksdagen aflåtits tidigare än som skett. Jag har dock ingalunda för af
sigt. att i fråga derom framställa någon anmärkning mot regeringen, som 
troligen icke varit i tillfälle att förr göra framställning i ämnet; men jag 
kan icke neka till, såsom äfven föregående talare anmärkt, att det före
faller besynnerligt, att behofvet af ökad materiel vid statens jernvägar
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visat sig till den grad tvingande, att fråga om samma behofs fyllande 
måst väckas nu, då så föga tid af denna riksdags sammanvaro återstår. 
Det är emellertid obestridligt, på sätt jemväl bär förut antydts, att bi
fallandet af ifrågavarande framställning i ganska väsendtlig grad förändrar 
de beräkningar i afseende å inkomsten af jernvägstrafikmedlen, som Kongl. 
Maj:t i dess nådiga Proposition om statsverkets tillstånd och behof vid 
denna och nästföregående riksdag uppgjort, och hvilka beräkningar af 
Riksdagen godkänts. Om jag icke minnes orätt, beräknades denna inkomst 
för detta år till 6,500,000 R:dr och har uti de detta år för år 1872 upp
gjorda beräkningar upptagits till 7,000,000 R:dr. Bifalles nu detta Stats
utskottets förslag, såsom jag tager för afgjordt, så- minskas ju de beräk
nade inkomstbeloppen för 1871 med 1,000,000 R:dr och lör år 1872 med 
600,000 Rall-, Vid sådant förhållande kan man med skäl ifrågasätta, 
hvartill de mödosamma inkomstberäkningarne skola tjena, då desamma så 
lätt kunna rubbas.

Det är icke min mening att yrka afslag å hvad Kongl. Maj:t i äm
net föreslagit och Stats-Utskottet understöd!., men dä Utskottet — och 
jag håller detsamma räkning härför — ansett, att något afseende bör 
fästas vid den inhemska industriens behof, tager jag mig friheten hem
ställa, om icke den mellanmening, Utskottet i sådant hänseende uti sjelfva 
slutpunkten af sitt föreliggande Utlåtande inskjutit, skulle något finera 
kunna skärpas, så att man t. ex. kunde förändra samma mening på föl
jande sätt: -hvilken materiel företrädesvis, och så vidt sådant utan verklig 
olägenhet ske kan, bör inom landet tillverkas-. Det förefaller mig som 
om ett sådant starkare betonande af hvad den svenska industrien i detta 
afseende är berättigad att fordra, icke är olämpligt, så mycket mer som 
man torde icke orättvist hafva framkastat den beskyllning, att denna in
dustris behof under den långa tid, som våra jernyägsbyggnadsarbeten fort
gått och kraft ofantliga summor, icke alltid blifvit tillgodosedt.

Herr Statsrådet Bergström: Jag tillåter mig till eu början i Kam
marens minne återkalla, hurusom Kongl. Maj:t vid sista riksdagen fram
lade nådig proposition derom, att till förstärkande af materialen vid nord
vestra stambanan måtte anvisas ett belopp af 250,000 R:dr, och detta af 
anledning att man vid den ursprungliga beräkningen af den för denna 
bana erforderliga materiel utgått från en beräkningsgrund, hvilken en sed
nare tids erfarenhet visat vara för låg. Såsom Kammaren jemväl torde 
minnas, afslog Riksdagen denna Kongl. Majas framställning. Behofvet af 
ökad materiel vid jernvägarne blef emellertid så trängande, att Kongl. 
Maj:t redan den 10 Juni 1870 uti nådigt bref till Styrelsen för statens 
järnvägstrafik anvisade dels till materiel vid nämnda stambana 245,660 
R:dr och dels till förökande af materielen vid öfriga stambanor 440,000 
R:dr eller sammanräknad! ett belopp af 685,660 R:dr; och förordnade 
Kongl. Maja härvid, i fråga om det sätt, hvarpå tillgång till sagda belopp 
skulle beredas, dels att Styrelsen egde i mån af behof disponera under 
samma år inflytande jernvägstrafikmedel till belopp högst motsvarande det 
öfverskott i behållen inkomst, som berörda medel, utöfver hvad i Riks-staten 
för året blifvit beräknadt, kunde lemna, samt dels att hvad af utgifts

summan

Deri 5 Maj.
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SS f*Tdl87it gälda borde uPPtagas i det förslag till specifikkost- 

l> jm Styrelfeu hade att före utgången af 1870 till
äfven'afl den inf3Va' h fned dessa lö,'eskriftcr bestämdes
stöder T)ed t !frägasatta materielen skulle beställas vid inhemska verk- 
Konol' Än tanke, som Stats-Utskottet. nu uttalat, är således redan genom 
söh i M J'i n! °rma!da ,beslut förverkligad. Man hade tänkt, att den 
Srkafif; ,materieen. skuIle för den närmaste framtiden visa si* 

a k. £’ “ea de,t har '■.arit d.enna väl's erfarenhet förbehållet att ådaga- 
iao8'^™ rnaterielen . behofver an ytterligare förstärkas. För min del får 
jag sa0a, att jag häri fmner en rik anledning till glädje; och i au skulle
detnärSett" ^ lfrägavarailde behof vard dubbelt, ja tredubbelt Större, än

mateSleSernäfn f d\ ,som har uPPträdt> förnekat behofvet af
matenelens förökande och detta behof jemväl svårligen lärer kunna be
stridas, helst jag i detta hänseende kan hänföra mig till petitioner afrifna
t l >TraukSt,yrel-Seni dds m Kongl Maj;t och dels öfrig^personfen 

och hvilka alm högljudt påkalla afhjelpande af nu befintlig brist på ma- 
tenel vid jernvagarne, håller jag före, att vid sjelfva anskaffningen af 
, gde mater?el lcke näf°t or att anmärka. De erinringar, som framställts
fallen ^ Ä MPm°rdfsb0räkningarne öfver statens inkomster genom bi- 
fal till Kongl. Majits ifrågavarande hemställan skulle störas, äio berätti
gade endast i den händelse, att man vill taga de medel, som för ända- 
rnalet erfordras, åt den för innevarande och nästkommande år förslagsvis 
beiakiiade behåIlning af trafikinkomsterna. Sådant har dock icke vari 
a sedt i Kongl. Majits proposition. Kongl. Maj;t har visserligen icke före-
aÄfendTiåbeatnUKtkajtt’ de8Stl lliedei skola anskaffas- Men med
a seende dela, att Riksdagen vid ett föregående tillfälle för förstärkande
af tia ikm.nene en anvisat ett särskilt anslag rf 2,000,000 R:dr föreföll
sätt ^ iÄåcfaÄ hÄd iatt Pl!ksdagen denna gång skulle förfara på samma 
satt. 1 sådan händelse ansag man. att kostnaden för den nya nu erfor-

er lga materielen, 1,600,000 R:dr, lämpligen kunde och borde bestridas
?ntnief a’l up? agda 40-milli°uers lånet. Vunne åter sådant icke bi

al, antogs saken kunna ordnas så, att Styrelsen iör statens jernvimstrafik
feOO OOO8 P-drPTd k"f ‘: -fr ^s-kontoret ä omföiähiatelo^
i,b00,000 R.di, hvars återgäldande tid efter annan kunde ske medelst
SSÄf^ “!°Jllga öfverskott i behållen inkomst, som trafikmedlen, 
utotvei- hind vid statsreglermgar blifvit beräknadt, kunde lemna. För

1 de anser jag, att de redan godkända beräkningarue i afseende å
rubbaTuten stm nas1tkom'nande års behållningar a trafikmedlen icke kunna 
lubb. titan stola olagenheter och att derföre det nu behöflig beloppet
eke bor tagas af dessa såsom statsinkomst beräknade medel. Nu anifna 
behohet ar emellertid så stort, att, om icke ett särskilt anslag eller ett

f *“ “kam!‘ I, bevilja,, medel till behtfiSf fri.
månd. V hÄ då Le ‘rafikmt,omste,r' inflyta detta och mietkom-
mande ai, Dvlike t dock, såsom redan påpekats, kommer att i Jurist väsendesÄ^åkwe“llninS "f “kmedA P«°«åD„rS.

Jag hemställer om bifall till Stats-Utskottets betänkande. Sättet,
liiksd. Prof. in 71. 2 A/d. 4 Band. o
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huru de erforderliga medlen skola anskaffas kominer enligt hvad jag före
ställer mig, att bestämmas i sammanhang med det s. k. fmansbetankandet.

Herr Carl Ifvarsson: Uå jag för några dagar sedan under öf- 
verlägeningen om Stats-Utskottets finansplan rörande anslag till statens 
jern vägar och understöd åt enskilda jernvägsanläggningar, uttalade den 
åsigt att man icke borde beräkna de blifvande inkomsterna för högt, be
möttes jag med det svar, att de blifvit snarare för lågt, an för högt be
räknade, och detta antagande ville man grunda på de inkomster åt jem- 
vägarne, som under eu förfluten tid ingått till Statsverket. Jag yttiade
då! att man borde vara varsam vid beräkningarnes uppgörande, emedan
jag visste att på sednare tider större sparsamhet an förut iakttagits Md 
anskaffande af materiel, och jag trodde att det icke skulle dröja länge 
innan behofvet af ökad materiel skulle visa sig. Jag kunde likväl icke 
föreställa mig att jag så snart, endast några dagar derefter, skulle fa mina 
farhågor bekräftade på sätt nu ifrågavarande Kong).. ^ proposition gjort. 
Deraf visar sig, att för anskaffande af rörlig materiel kehots ett vida 
större belopp än jag trott kunnat komma i fråga under narmaste tiden. 
Om man på förhand hade afvetat detta behofs storlek, hade man säker
ligen iakttagit större varsamhet vid beviljande af anslag till jernvagarne 
inen sedan Kamrarne redan i detta afseende fattat beslut, måste det blifva

^eiV Nu finner man och kan icke bestrida, att behofvet af rörlig materiel 
är stort. Om det ock nu icke bör förnekas, att den ökade trafiken ar en 
ganska glädjande företeelse, så är det dock obehagligt att erfara att, se
dan man blifvit, om jag så får uttrycka mig, dragen vid nasan i afseende 
på de verkligen behållna inkomsterna af jernvagarne och beviljat ansu& 
icke allenast på grund af de beräkningar, smil angående dessa nikomster 
blifvit uppgjorda, utan äfven på lysande uppgifter från Statermls-banken, 
så nästan tvingas man nu att bevilja ytterligare anslag, emedan störa ola
genheter kunde uppstå af eu vägran. Utan att yrka utslag ä utskottas 
hemställan, har jag velat nedlägga min protest mot ett sådant satt att ga
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En representant för Stockholm bär yrkat att man skulle tjdligaie, 
än Utskottet gjort, betona, att materielen borde tillverkas inom iande . 
För min del får jag bestrida hans yrkande, icke derföre att jag ej, UK 
som lian, anser att materielen bör så vidt sådant utan olägenhet kali ske 
anskaffas inom landet — något som Utskottet ock bestämdt uttalat, och 
hvilket uttalande jag biträdt — utan derför att jag icke anser det vara 
skäligt att i detta hänseende gå längre än Utskottet. Det torde kunna 
inträffa att all den behöfiiga materielen icke utan olägenhet kan tdlveikas 
inom landet så fort den behöfves, och man blir da nödsakad att gä utom 
landet, såvida man icke vill betala allt för mycket, samt vänta en ti , eu 
för att få inhemsk materiel. Jag yrkar derföre, att Utskottets hemställan
oförändrad måtte bifallas.

Herr Hierta: Vid remissen af Kongl. Maj:ts nådiga proposition, som
föranledt Stats-Utskottets förevarande betänkande, tog jag mig friheten au-
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“fka4 ^ ?amma Proposition något väl sent kommit Riksdagen tillhanda 
och att skulden dertill utan tvifvel legat hos Trafikstyrelsen
rlPt & anmi i te/f,Ven det oegentll-a demih att ett sådant behof, som
då det fatuSen H rS fU°m Särskildt ansla§ e'ier behofvets tillkomst, 
i föl d af h- Hl tlllkor den successiva utvecklingen af jernvägsmaterielen 

följd af tiahkeus okande. Jag tager mig friheten återkomma till dessa
anmärkningar !m’, dil Utskottets utlåtande i anledning af förenämnda nå
diga proposition föreligger till behandling. Det förefaller mig som om de 
~ffa“stallt’.ur principal synpunkt borde varit så vig-
£ i Skf8 ,tackts’ “ed enda ord åtminstone, vidröra
dem, men da detta icke skett, nodgas jag åter upptaga dem.

Jag ar med Herr Chefen för Civil-departenientet fullkomligt ens- 
derutinnan, att det är eu i hög grad glädguide företeelse, att Sken å 
S-w'8'UUe Så *1 taglt’, att tillökning af materielen är af behofvet på- 
flpj ‘ Jag tror lclf att Trafikstyrelsen är su alldeles skuldlös till 
,5 f- fo v yppade Störa behof vet, som Herr Civilministern behagade 
låta forsta da lian yttrade att det icke varit möjligt för Stvrelsen att
lön,Ce et behof i si stor stol,, jo, ber fä anmärk.' oi, reXn f& lie» 
åi sedan klagomål från den trafikerande allmänheten till Styrelsen inkom-
SeSm &ttr*enelT V01o otiIlräckliS och att tillökning med sna
raste bolde anskaffas. Jag tillåter mig, med anledning häraf fråga om 
uei icke tillhört Styrelsen för ett sådant industriel, företag som’sta- 
beböf|ernVaSatr atit’ C ä UPgäughga medel funnits, efterhand anskaffa den 
bekriga m:itenelen’ Vch hvarför sä ^ke skett? Jag vill icke inlåta mig
vfr.!UniaT!Sfmi!!ar 6 f1’ vå§n nagra Pästäenden, men jag anser det icke 
a lompjhgt att orsaken till en sådan underlåtenhet legat uti ett för-
iiiu- ibTar k0S, Traflkstyi'elsen att söka visa eu större behållning än i 
ei kligheteu törel urin ds. ty om det tillhör en industriel anläggning att i 

man åt roreisens tillväxt förskola sig nödig materiel, så måste kostnaden 
o densammas anskafaande afraunas från behållningen, och man får då 

lc^e sa mycket att — om jag så för uttrycka mig — skylta med. Det 
ar bekant, att man under jernvagsstnderna från den sidan, som yrkat 

scKUAle.aUia8ga jern vägar, begagna; såsom ett, om icke kärn- 
a umeiit, sa åtminstone favoritargument, påståendet, att iernvägarne gifvit 
så och så mycket öfverskott, äfven under den tid. dä räkenskaperna i 
Kiksgaids-kontoreu icke utvisat eu enda skillings behållning, emedan in- 
komsterna åtgått till anskaffning af rörlig materiel och dylikt

Jag klandrar nu ingalunda Herr Chefen för Civil-departenientet der- 
,or att ,han ans,er .»‘t det skulle vara orätt att rubba den för denna riks- 
cag redan verk-ställda statsreglermgen, och jag är ense med honom att 
ifrågavarande anslaget nu bor beviljas, men på det Riksdagen icke i fram
tiden måtte få oförmodade påkämiingar af dylika ansiagsfordringar, tror 
jag det vara nödigt hos Kong!. Maj.-t anhålla, att. Trafikstyrelsens upp
märksamhet allvarligt måtte blifva fästad på nödvändigheten att i tid re
servera nödiga medel för materiels anskaffande, reparationer och dylikt. 
Man kunde äfven anlita samma utväg, som begagnades för några år sedan, 
dä inkomsterna mgmgo till Riksgälds-kontoret, nemligen, att vid förefallande 
behof åter uttaga hvad som kunde behöfvas till reparationer eller ny
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Under det jag således yrkar bifall till Kongl. Maj:ts proposition, ta
ger jag mig friheten föreslå följande formulering: "Då behofvet af den
ifrågasatta tillökningen i materielen icke lärer kunna dragas i tvifvelsmål, 
har Riksdagen, med bifall till Eders Kongl. Maj:ts nådiga proposition, till 
dess fyllande anslagit 1,600,000 R:dr att utgå med 1,000,000 R:dr under 
innevarande år och 600,000 Rall- under år 1872, under vilkor att denna 
materiel, i den mån sådant utan olägenhet kan ske, bör inom landet till
verkas, men då anskaffandet af sådana tillökningar och utvidgningar, 
hvilka alltid kunna förutsättas uppstå i mån af ökad trafik, otvifvelaktigt 
bör vid statens likasom vid enskilda jernvägar fyllas genom redan befint
liga inkomster, der sådana äro för handen, så anhåller Riksdagen, att 
Eders Kongl. Maj:t behagade förständiga jernvägsstyrelsen om iakttagande 
häraf för framtiden".

Och anhåller jag om proposition å detta förslag.

Grefve Pos se: Då man lemnat obestridd den grundsats, att staten,
såsom egare af jernvägarne, bör, likasom den enskilde industriidkare^ se 
till att nödigt törlagskapital icke saknas och man på detta skäl förklarat 
sig benägen att bifalla Utskottets hemställan, torde jag icke behöfva yttra 
mig i frågan, och jag bär också begärt ordet endast i anledning åt Herr 
Sjöbergs förslag om ändring uti eller tillägg till Utskottets hemställan.
1 afseende härpå tror jag liksom den ledamot åt Utskottet, som nyss hatt 
ordet, att Utskottet så tydligt, som erfordrats, antydt sin åsigt, att den 
nya materielen bör, så vidt ske kan, tillverkas inom landet, men jag tror 
icke att det skulle vara välbetänkt, att alltför starkt betona detta, emedan 
följden deraf kunde blifva för stora anspråk af den inhemska industriens 
målsmän. Det är väl sannt att man så mycket som möjligt bör se denna 
industri till godo, men man bör alltid hafva möjligheten öppen att kunna 
använda den utländska industrien, i tall detta skulle blifva fördelaktigare 
för staten.

På sätt Civilministern nyss meddelat anbefalldes Trafikstyrelsen genom 
ett Kongl. bref sistlidne år att för tillverkningen af jernvägsmateriel före
trädesvis anlita den svenska fabrikationen, hvaraf synes, att regeringen 
redan fäst uppmärksamhet vid dennas intressen och det torde derföre vara 
öfverflödigt att, såsom lierr Sjöberg föreslagit, ytterligare betona och för
stärka det vilkor, som Utskottet ansett böra fästas vid ifrågavarande an
slags beviljande.

Herr Hiertas förslag syntes mig afse en bestämmelse, att medel till 
jernvägsmateriel för all framtid skulle tagas af jernvägarnes inkomster. En 
sådan bestämmelse anser jag icke välbetänkt och den står dessutom, efter 
mitt begrepp, icke i öfverensstämmelse med Riksdagens föregående beslut. 
Följden skulle naturligtvis blifva att behållningen minskades och att staten 
icke komme i åtnjutande af de utaf jernvägarne beräknade inkomsterna. 
Detta kunde väl vara tillfredsställande för dem, hvilka från början fört 
det språket, att statens jernvägar aldrig skola komma att gifva någon syn
nerlig behållning, men för statens drätsel vore det icke gagneligt. Jag 
yrkar derföre att Utskottets hemställan måtte oförändrad bifallas.
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r,dr.: Mm afs'gt ar eJ att motsätta mig bifall till Stats
utskottets förslag, enär jag val kan finna att här ej är annat att göra än 
bi aila, men jag ber likväl att få åberopa mitt anförande för några dagar 
sedan, då den så kallade jern vägsfrågan behandlades. Jag nämnde deri
dpi -rerl#en 1 PnnC1? ÄK'ke hade något väsendtligt att invända mot 
det då inom Kammaren ifrågasatta och sedermera beslutade understöds-
mafverklWn ^ * tvä tredjedelar af anläggningskostnaden, derest
man verkligen ansåg det riktigt och vore fullt besluten att upplåna så 
nl?a i,e 0In’ sa att jemvagsbyggnaderna genom detta understödssätt kunde 

c oi dras lika skyndsamt som genom direkt understöd med eu fjerdedel 
a nyssnämnda kostnad; men jag fastade tillika uppmärksamheten derå

n?an,(la “äste otvejgifva den, såsom jag antager, försigtigt grund för 
jei magsstatslånen, att dessa lån icke upptagas till högre belopp, än att de 
kunna amorteras genom den årliga tillökningen i trafikinkomsten å statens 
jeinvagar, emedan det ar klart att, genom låneunderstöd till två tredjede
lar, staten maste antingen inskränka sig till att understödja ytterst få 
jernvagar eller också upptaga sä stora lån att ofvan angifva' grund ej 
mera ar hållbar. Nu hafva Herrar Jöns Rundbäck och Ifvarsson, bland 
annat, pavisat de svårigheter, uti hvilka man kastat sig genom Kammarens 
nyss anförda beslut, sammanstäldt med nu ifrågakomma anslag. Instämmande 
med dem deruti bor jag dock tillägga att, sedan Kammaren beslutat att 
under narmaste fem år lemna lån till endast 2,000,000 R:dr årligen hvari- 
genom på namnda tid antagligen icke kommer att byggas jernvagar i större 
utsträckning an som blifvit händelsen med 750.000 Rall- årligt direkt an
slag, det val derigenom kanhända blir eu möjlighet, att under dessa fem 
ai kunna mski anka kostnaden till ett belopp ej högre än att det under 
namnda tid motsvaras af tillväxten i trafikmedlen såsom annuitet, men 
att likväl genom låneunderstödssättet all beräkning af att inskränka upp-
tänlE St 80111 J.ag,ant^dt1 numfa tlH ingenting tjenar, då det ej är 
tankban att jemvagsbyggnaderna länge skola kunna så återhållas, som 
ett dylikt låneunderstodssatt, inskränkt till nu bestämda belopp, förut- 
sätter.

Hen Sjöberg: Den ärade ledamoten af Konungens råd, hvilken 
denna Kammare äfven har den lyckan att räkna bland sina medlemmar, 
yttrade nyss, att det vore glädjande att finna, det jernvägstrafiken påkal- 
iai eu sa stark tillökning i matenelen. Jag erkänner villigt, att detta ar 
2? ho|J gladJande /^eteelse; oeh ingen kan lifligare än jag deltaga i Herr 
aatsiådets glädje deröfver. Deremot är det en ingalunda glädjande före- 
teelse, att eu sådan framställning som den nu ifrågavarande så sent kom- 
mfi Riksdagen tillhanda, ty det står, säge hvad man vill, ändock fast, att 
derigenom förut gjorda beräkningar beträffande statsverkets inkomster och 
utgifter så i ett som i annat hänseende måste komma att rubbas. Jag 
har förut antydt innehållet af den Kongl. propositionen angående stats
verkets tillstånd och behof, i hvad densamma angår de så kallade jern- 
vagstrafikmedlen, och, på grund deraf, torde det tillåtas mig att ytterli
gare erinra, att inkomsterna af statens jern vägs trafik vid 1869 och 1870 
f® nksdagar be/akaate till 6,500,000 R:dr, och, ehuru de under åren 
186/ 1869 i medeltal uppgått allenast till 6,138,136 R:dr om året, men
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för år 1870 öfverstigit 6,700,000 R:dr, ansetts för nästkommande år kunna 
beräknas till 7 millioner R:dr. Jag frågar: hvad betyder nu denna be
räkning, om Riksdagen bifaller, att af inkomsterna får afgå för inneva
rande år en million Rall' och för nästkommande år 600,000 R:dr ,J Och 
vidare: hvad betyder vid sådant förhållande den beräkning man uppgjort 
öfver den procent, statens jernvägar gifvit på anläggningskostnaden? Kan 
denna sednare beräkning anses lemna eu klar och sann öfversigt öfver 
hvad jernvägstrafiken verkligen afkastar?

Jag upprepar, att det torde vara gilvet, att dä Kong!. Mapt förklarat, 
att behofvet af ökad jernvägsmateriel är oundgängligt, Riksdagen icke kan 
undgå att bifalla Kong!. Majas framställning. Men jag upprepar ock, att 
detta behof icke kan hafva kommit så hastigt på, att icke framställningen 
om dess fyllande kunnat göras förr än nu skett. En föregående talare 
yttrade, att klagan öfver otillräcklig materiel på sednare tiden försports 
ifrån åtskilliga stationer vid statens jernvägar; och det tal, som i sådant 
afseende hörts såväl man och man emellan här i Stockholm som älven i 
allmänna tidningar^ förekommit, har gifvit eu antydning om, att detta 
behof varit temligen länge känd!. I södra delen åt riket framträdde det, 
att sluta af liera sammanstämmande uppgifter, åtminstone redan förlidna 
hösten. Vid sådant förhållande är det sannerligen högst eget, att man 
först nu funnit sig föranlåten att göra en framställning rörande detta be
hof, sedan man förut uppgjort ganska vackra beräkningar öfver den afkast
ning statens jernvägar under sednaste tiden lemnat och för den närmaste 
framtiden kunde komma att lemna, till hela allmänhetens och företrädes
vis naturligen Riksdagens tillfredsställelse.

Jag håller ingalunda strängt på den mening, jag nyss yttrade, att man 
i det blifvande beslutet bör förstärka den i Utskottets hemställan före
kommande frasen, att Riksdagen önskar, att den ifrågavarande materielen 
må förfärdigas inom landet ; och, i sjelfva verket framställde jag den icke 
såsom något egentligt yrkande, utan jag framhöll allenast, att det möj
ligen icke skulle vara ur vägen att något kraftigare betona denna önskan. 
Jag är fullt tillfredsställd med, att här icke någon annan mening låtit sig 
höras, än att det är i högsta grad önskvärd!, att en sådan betydligare 
utgift, som den, hvilken nu är i fråga, så mycket som möjligt kom me i 
vår svenska industri till godo.

Herr Key: Statsrådet och Chefen för Civil-departementet omnämnde 
nyss, att Trafikstyrelsen utaf inkomsterna a jernvägstrafiken fått lyfta 
685,660 Rall- för materiel anskaffande och underhåll. Detta var för år 
1870. För innevarande år begäres nu i detta hänseende eu million R:dr 
och för nästa år 600,000 Rulta Såsom skäl för denna begäran anförde 
han, att Riksdagen förlidet år afslog Regeringens framställning om anslag 
till materiel åt nordvestra stambanan. Jag her dock att få fästa uppmärk
samheten på, att denna då icke var färdig och för (ifrigt icke ens är det 
ännu, hvarföre, efter mitt förmenande, detta afslag icke bör hafva kunnat 
inverka på trafikförhållandena i det öfriga Sverige, och detta sä mycket 
mindre dessutom som det begärda, men förlidet år afslagna beloppet Jffott 
var 250,000 R:dr, men Trafikstyrelsen förlidet år tick lyfta extra 085,660 
R:dr till anskaffande af materiel.

Den 5 Maj.
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I likhet med de öfriga talare, som yttrat sig i ämnet, tror äfven jag, 
att det varit önskligt, det denna proposition framlagts något tidigare än 
som skett, och jag tror tillika, att sådant varit möjligt, emedan ett så 
stort behof af materiel icke kunnat uppkomma så hastigt, att det icke 
låtit sig förut ses åtminstone några månader förut. I annat fäll skulle 
det vara någon alldeles särskild omständighet, som med ens förorsakat ett 
så betydlig^ behof. Men någon sådan omständighet hafva vi icke sett 
uppgifvas. Återstår att Styrelsen icke haft reda på det verkliga behofvet 
af materiel, hvilket man likväl egt rätt att fordra af densamma. Just 
derföre synes det mig vara att beklaga, det denna proposition kommit så 
i elfte timman.

För öfrigt torde väl icke deraf vara en nödvändig följd, att de be
räkningar, som blifvit uppgjorda öfver trafikinkomsterna, alldeles sönder
brytas, utan 5 millioner lära väl i alla fall kunna beräknas inflyta af den 
genom materielens ökning äfven växande trafiken. Men jag tror dock det 
vara nödvändigt, att man i god tid på förhand får uppgifvet hvad som 
behöfves. Man får eljest aldrig erforderlig ordning i räkenskaperna. Stats
banornas räkenskaper skola annars alltid komma att hägra i en förment 
fördelaktigare dager än de enskilda banornas, och vi skola på det sättet 
endast bedraga oss sjelfva; men alldeles nödvändigt är, när man vill be
räkna huruvida jernvägarne lemnat större eller mindre vinst, att alla de
ras utgifter äro kända.

På denna grund ber iag att så till vida få instämma i Herr Hiertas 
yrkande. Hvad åter angår den af Herr Sjöberg gjorda hemställan om den 
behöfliga materielens förfärdigande, så vidt möjligt är, inom landet, tror 
jag, att hvad Utskottet i sådant hänseende föreslagit, åtminstone för denna 
gången, kan vara alldeles tillräckligt. Utskottets yttrande härom har en
kom tillkommit på min i Utskottet derom gjorda framställning, och jag 
borde väl sålunda icke motsätta mig ett ytterligare betonande deraf. Men 
för ögonblicket synes mig dock Utskottets förslag i detta afseende tillräckligt. 
Efter de uppgifter jag har om våra jernvägsförhållanden, torde väl vag
nar, hjul, axlar och dylikt kunna hastigt nog tillverkas inom landet, men 
hvad lokomotiver beträffar, tviflar jag på, att de kunna härstädes åstad
kommas så skyndsamt, som behofvet för närvarande lärer kräfva. Med 
afseende derå tror jag det icke vara skäl att göra större inskränkningar 
i bestämmelserna än som af Utskottet blifvit ifrågasatt.

Herr Garlsund: Lika med Herr Sjöberg tror jag, att man icke
kan nog betona den stora vigten deraf, att jernvägsmaterielen för våra 
banor, och särdeles den för statens jernvägar erforderliga, tages inom lan
det. Den svenska industrien har i detta hänseende alltför länge varit förbi
sedd, då de medel, som för anskaffande af materiel upplånats, åter expor
terats ur landet, i stället för att få cirkulera inom detsamma.

Jag vågar ock påstå, att de svenska verkstäderna nu äro i det skick, 
att de kunna åstadkomma all den materiel vi behöfva, endast de blifva 
anlitade derom och —• blifva det i tid. Så bar dock hittills icke skett, 
och anledningen dertill vill jag icke tillskrifva Jern vägsstyrelsen allena, 
långt derifrån, utan dertill hafva åtskilliga andra orsaker samverkat. Så 
har det varit ett fel, att de anslag, som till materiel beviljats, icke be
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viljats till större belopp på en gång och för längre tid, hvadan Styrelsen 
icke kunnat lemna verkstäderna tillräckligt lång tid på sig för materielens 
tillverkning, utan anslagen hafva gemenligen beviljats först när behofven 
stått alldeles för dörren; och då har det varit svårt för de svenska verk
städerna att kunna så skyndsamt som erfordrades fylla behofven.

Nu är det likväl endast fråga om en småsak, som detta lands verk
städer lätteligen kunna lemna. En enda ibland dem tillverkar ju årligen 
för mera än detta anslags dubbla belopp. Motala och äfven Trollhätte 
verkstäder, hvilka redan förut förfärdigat lokomotiver af fullt lika godhet 
med de från England införda, kunna åtaga sig att lemna de lokomotiver, 
som nu erfordras, och den för öfrigt behöfiiga materielen kan tillverkas 
vid den mängd andra verkstäder vi hafva. På det sättet kan det när
varande behofvet till nästkommande år alltför väl fyllas allenast med de 
svenska verkstädernas resurser.

Man har invändt, att om det ifrågavarande vilkoret alltför starkt be
tonades, skulle sådant komma att stegra priserna på materielen. Detta är 
likväl icke sannt. De svenska verkstäderna äro tillräckligt många för att 
genom sin täflan med hvarandra hålla priserna i deras rätta nivå. Dess
utom har den materiel, som tillverkats här i landet, visat sig vara af så 
god beskaffenhet, att den fullkomligt väl uthärdat täflan med den bästa 
utländska, som här användts. Och priserna derpå hafva varit lika billiga, 
ja billigare än på den utländska, ty alla de kommissioner, provisioner och 
expenser, som äro förenade med beställningar i utlandet, fastän de icke 
synas i priserna, hafva här ej kommit i fråga.

För öfrigt instämmer jag med Herr Hierta deruti, att, för att få en 
fullt noggrann bokföring, som visar hvad jernvägarne verkligen inbringa, 
kostnaderna för materielens anskaffande böra af inkomstmedlen bestridas.

Herr Granlund förenade sig med Herr Carlsund.

Herr Jöns Pehr sson: Då jag i och för mina resor och affärer
varit rätt mycket beroende af trafiken på södra stambanan, har jag tern- 
ligen väl reda på densamma och de förhållanden, som derå inverkat. Efter 
de långvariga vintrarne har till hvarje station framförts eu massa skogs
produkter, dem hvarje producent önskat få nedåt kusten för att kunna 
utskeppa dem så hastigt som möjligt. Vid dessa tillfallen har det natur
ligen visat sig brist på materiel.

En annan medverkande orsak till denna brist, och som jemväl i sin 
män vållat dröjsmål i trafiken, har varit, att vagnarne icke användts så 
mycket som de, efter mitt förmenande, bort och kunnat användas.

Bristen ä södi’a stambanan är dock numera väsendtligen afhulpen, 
och der är under vissa tider af året till och med öfverflöd på materiel. 
Och äfven om den befintliga materielen skulle vara tillräcklig för trafiken 
å de redan byggda banorna, sträckas ju nu nya banor, för hvilka materiel 
måste anskaffas.

Derför bör dock, såvidt möjligt är, de inhemska verkstäderna anlitas, 
hvarföre jag gerna förenar mig om det vilkor Utskottet fästat vid ansla
gets beviljande i den delen.
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Slutligen får jag förklara, att jag anser Herr Hiertas förslag vara 
ganska välbetänkt, hvarföre jag för min del äfven instämmer deruti.

Den 5 Maj.

Öfverläggningen var slutad. Derunder hade yrkats dels bifall till 
Utskottets förslag och dels bifall till det förslag Heir Hierta framställt; 
och blefvo propositioner nu gifna på dessa yrkanden. Då ja förklarades 
öfvervägande för den förra meningen, begärdes votering.

Omröstningen företogs enligt följande proposition:
Deri, som bifaller i olörändradt skick hvad Stats-Utskottet hemställt 

i dess Utlåtande N:o 67,

Den det ej vill,
röstar ja;

röstar nej;
Vinner nej, har Kammaren, i anledning af Utskottets förevarande 

hemställan, fattat ett så lydande beslut: Då behofvet af den ifrågasatta 
tillökningen i materielen icke lärer kunna dragas i tvifvelsmål, har Riks
dagen, med bifall till Eders Kongl. Maj:ts nådiga proposition, till dess 
fyllande anlagit 1,600,000 R:dr att utgå med en million R:dr under inne
varande år och 600,000 R:dr under år 1872, under vilkor att denna ma
teriel, i den mån sådant utan olägenhet kan ske, bör inom landet till
verkas, men då anskaffandet af sådana tillökningar och utvidgningar, hvilka 
alltid kunna förutsättas uppstå i mån af eu ökad trafik, otvifvelaktigt bör 
vid statens likasom vid enskilda jernvägar fyllas genom redan befintliga in
komster, der sådana äro för handen, så anhåller Riksdagen, att Eders 
Kongl. Maj:t behagade förständiga jern vägsstyrelsen om iakttagande häraf 
för framtiden.

Röstsedlarne visade 97 ja mot 71 nej. Kammaren hade i följd deraf 
bifallit Utskottets hemställan.

§
Föredrogs Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 6, angående stämpel- 

pappersafgiften.
1 afseende å föredragningssättet yttrade

Herr Almquist: Då Utskottets hemställan i första punkten af dess
betänkande icke bhfver af någon betydelse, derest icke förslaget i sin hel
het antagen, vågar jag hemställa, att med föredragningen af nämnda punkt 
måtte få anstå till sist och föredragningen alltså börja med andra punkten.

Herr Talmannen hemställde, huruvida Kammaren medgåfve, att, en
ligt Herr Almquists förslag, lusta punktens föredragning finge anstå, tills 
öfriga punkter i betänkandet blifvit genomgångna och afgjorda. Härtill 
lemnade Kammaren bifall, och började alltså de särskilda punkternas före
dragning med

Punkten 2, hvilken punkt bifölls.
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Punkten 3.

Herr Gumselius: Jag ämnar visst icke klandra Utskottet, derföre
att det föreslagit en förhöjning af de i denna punkt omförmälda stämpel- 
afgifter. Tvärtom är jag hugad att gå ännu ett steg längre i samma 
riktning. I eu tid, då man behöfver ens ifrågasätta anlitande af sådana 
utomordentliga åtgärder för medels anskaffande, som Utskottet föreslagit, 
synes det mig ligga nära till hands att högre beskatta de föremål, om 
hvilka denna punkt handlar. Utskottet har nu föreslagit, att stämpeln å 
utnämningsbref för serafimer-riddare skall fördubblas och å utnämnings- 
brefven för kommendörer och riddare af öfriga ordnar något förhöjas, så 
att för kommendörer med stora korset af Svärds-, Nordstjerna- och 
Wasa-ordnarne afgifteii ökas från 60 till 100 R:dr, för kommendörer af 
samma ordnar från 50 till 75 R:dr, likasom äfven för riddare af Carl 
XIII:s-orden samt för riddare af Svärdsorden, äfvensom riddare och leda
möter af Nordstjerna- och Wasa-ordnarne från 12 till 20 R:dr. När jag 
härmed jemför hvad som förekommer å sidan 29 i betänkandet, der Ut
skottet föreslagit, att notam publici, som förut kunnat erhålla fullmakt 
med en stämpelafgift af resp. 24 och 6 R:dr, nu skola betala 100 och 25 
R:dr, eller mera än fyra gånger så mycket, samt skeppsklarerare, som hittills 
kunnat slippa med att betala 50 och 13 R:dr, hädanefter skola betala 
250 och 50 R:dr, tycker jag verkligen, att Utskottet kunnat visa sig nå
got oömmare emot kommendörer och riddare, som i allmänhet ju äro per
soner i burgna omständigheter. Jag föreställer mig ock, att såväl de 
ibland Riksdagens ledamöter, hvilka vänta på ordnar, som äfven de, hvilka 
ej vänta sådana, icke skola hafva något emot eu förhöjning i denna punkt, 
Hvad särskildt beträffar dem, som vänta sig ordnar, så inse de nog, att, 
när man höjer dessa siffror, höjer man på samma gång ordnarnes värde.

Då jag nu går att föreslå en sådan förhöjning, skulle jag tillika vilja 
föreslå en motsvarande beskattning på utländska ordnar, som tilldelas 
svenska män; men då det torde vara ovisst, om sådant lämpligen låter 
sig göra, utan att motion derom blifvit väckt, vill jag icke nu göra något 
yrkande i detta syfte, men jag hoppas dock, att dessa ordnar i en fram
tid skola blifva härutinnan likställda med svenska ordnar.

Alltså inskränker jag mig nu att föreslå, att Utskottets hemställan 
måtte på det sätt bifallas, att, utan förändring i texten af Utskottets för
slag, siffrorna måtte ändras så, att afgiften för serafimer-riddare höjes 
från 200 till 400 R:dr, för kommendörer med slöra korset från 100 till 
200 R:dr, för kommendörer från 75 till 150 R:dr. för riddare af Carl 
XIILs-orden likaledes från 75 till 150 R:dr samt för öfriga riddare från 
20 till 50 R:dr, hvarom jag hos Herr Talmannen anhåller om proposition.

Herr Englander förenade sig med Herr Gumaelius.

Herr Almquist: Jag har begärt ordet endast derföre att den siste 
ärade talaren uppgifvit, att, då Utskottet föreslagit att fullmakterna för 
skeppsklarerare, notarii publici m. fl. skulle beläggas med betydligt för
höjda stämpelafgifter, så ansåg han att äfven stämpelafgiften för nu ifråga
varande resolutioner eller utnämningsbref borde än vidare förhöjas utöfver
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livad Utskottet föreslagit. Hvad då de först berörda afgifterna beträffar, 
så ber jag att, ehuru jag reserverat mig mot Utskottets beslut, hvad den 
grund beträffar, som Utskottet tillämpat vid stämpelafgiftens beräknande 
för skeppsklarerare, notarii publici in. fl. förordnanden, hvartill jag seder
mera återkommer, få fästa Kammarens uppmärksamhet derpå, att dessa 
stämpelafgifter beräknas till en viss procent af den årsinkomst, som hvarje 
af tjensterna anses inbringa och att dessa utgifter sålunda äro att hän
föra till ett särskild! slag af bevillning på viss beräknad inkomst, då der
emot ingen inkomst eller ekonomisk förmån åtföljer sådana utmärkelser, 
som förlänas genom nu ifrågavarande utnämningsbref. Jag anser derföre, 
att de olika fall. som här äro i fråga, icke kunna med hvarandra jem- 
föras, och att den stämpelafgift, hvarmed fullmakt eller förordnande till 
eu tjenst belägges, som är beroende af den inkomst tjensten medfört un
der sednast förflutna fem åren, icke kan eller bör utöfva inflytande på 
den stämpel, som kan böra åsättas utnämningsbref till kommendörer eller 
riddare af de Kongl. ordnande. Visserligen äro de utmärkelser, som hvar 
och en, som får dem, bör betrakta med tillfredsställelse, men då de icke 
äro förenade med någon ekonomisk fördel och många af de personer, åt 
hvilka de tilldelas, icke heller hafva någon betydlig inkomst, tror jag det 
ej heller kan vara skäl att höja afgiften för dessa utnämningsbref eller 
resolutioner till den grad den siste talaren föreslagit. Bevil lnings-Utskottet 
bär redan höjt den ganska betydligt, då det på en del af dem fördubblat 
stämpelafgiften och på andra höjt densamma med 33 '/3 procent. Af dessa 
skäl anhåller jag om bifall till Utskottets förslag.

Herr T örn felt: Jag anhåller att till alla delar få instämma med 
Herr Gumselius i afseende på den af honom föreslagna förhöjningen i 
stämpelafgifterna å dessa riddareordnar, så mycket heldre som jag icke 
anser detta lull lull alls nödvändigt eller nyttigt, snarare kanske bidragande 
att befrämja lyxen och fåfängan i landet.

Öfverläggningen förklarades slutad. Herr Talmannen upptog de sär
skilda meningarne och framställde derå propositioner samt förklarade ja 
vara öfvervägande för Utskottets förslag. Då emelltid votering äskades, 
försiggick densamma enligt följande voteringsproposition:

Den, som bifaller i oförändradt skick hvad Beviilnings-Utskottet hem
ställt i tredje punkten af dess betänkande N:o 6,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;

Vinner nej, har Kammaren beslutit, att de af Utskottet i denna 
punkt till 200, 100, 75, och 20 R:dr föreslagna stämpelafgifter skola höjas 
och utgå med respektive 400, 200, 150 och 50 R:dr.

Omröstningen utföll med 44 ja mot 116 nej, hvadan Kammaren be
slutit enligt nej-propositionen.
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Härefter yttrade:
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Herr Jöns Rundbäck: Jag vill endast med anledning af Herr 
Gumselii yttrande, att de, hvilka önska en dylik utmärkelse, val gerna 
också skulle se priset på densamma förhöjdt, nämna att jag kommer att 
räkna mig till dem, hvilka icke vilja bidraga till en dylik förhöjning, efter 
som jag icke hyser eu dylik önskan efter slika utmärkelsetecken.

Punkten 4.

Herr Gummi iris: Då Kammaren genom sitt föregående beslut har,
i hvad på den ankommer, satt högre kurs på ordnar, så vore det orätt
vist att icke höja stämpelafgiften för de nu ifrågavarande doktorsbrefven 
mer än från 80 till 100 R:dr, hvadan jag föreslår, att samma afgift måtte 
bestämmas till 150 R:dr.

Herr Almquist: I likhet med hvad jag nyss tog mig friheten
nämna i afseende på kommendörer och riddare, så äro dessa doktors bref 
icke förenade med någon inskomst, utan endast en utmärkelse, antingen 
för vetenskaplig förtjenst eller ock för eu under lång tjensteutöfning 
ådagalagd skicklighet. Det synes mig derföre vara alltför hårdt att åsätta 
dessa bref eu så betydlig stämpelafgift, som den siste talaren föreslagit; 
och får jag af detta skäl anhålla om bifall till Utskottets förslag.

Öfverläggningen var slutad. Jemlik! Herr Gumselii förslag beslöt 
Kammaren, att den stämpelafgift, hvarom här vore fråga, skulle höjas 
från föreslagna beloppet 100 R:dr till 150 R:dr.

Punkten 5.

Herr Almquist: Beträffande de stämpelafgifter, hvarmed sådana 
förordnanden, hvarom nu är fråga, varit belagda, så har dervid samma 
grund tillämpats, som är bestämd för kartering af fullmakter å civila 
tjenster, som åtföljas af extra ordinarie inkomster eller sportler af ständig 
egenskap, eller så att stämpelafgiften blifvit beräknad till fem procent å 
medelbeloppet af företrädarens inkomster under de sista fem åren, hvarför 
bevillning blifvit erlagd. Denna beräkningsgrund har Bevillnings-Utskottet 
med_ stöd af ett särskildt angifvet förhållande i Stockholm ansett icke 
vidare vara tillämplig vid nu ifrågavarande befattningar. Detta må så 
vara, men Bevillnings-Utskottet har, med frångående af förut tillämpade 
åsigter, nu föreslagit att eu bestämd fixerad stämpelafgift skall åsättas för
ordnanden till de berörda befattningarne, olika på olika ställen och såsom 
grund för denna afgift tagit medeltalet af ett års inkomster för samtliga 
befattningarne af hvarje slag, som här äro i fråga, på de särskilda platser 
der sådana finnas, och derå beräknat procentbeloppet, hvarigenom man 
kommit till den stämpelafgift, som nu blifvit föreslagen. Detta auser jag 
vara en alltför vansklig beräkningsgrund. Ett års förhållanden äro icke 
så tillförlitliga att man kan anse, att de förmåner en sådan tjenst ett år 
medfört alltid eller någon följd af år fortfarande kunna påräknas. Bättre
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hade jag ansett vara att man tagit fem års inkomster till grund för be
räkningen, hvilket jag ock inom Utskottet påyrkade; detta skulle gifvit 
större rättvisa och trygghet än som med det föreslagna sättet kali åstad
kommas. Såsom nu är föreslaget anser jag, att å ena sidan staten kunde 
få mindre inkomster än den borde erhålla vid tillsättningen af sådana 
tjenster som här afhandlas, under det å andra sidan ganska lätt kunde 
inträffa att den som tillträdde tjensten blefve belastad med högre stämpel
afgift å sin fullmakt eller sitt förordnande än som vore skäligt och bil
ligt. Då jag i Utskottet sökte framhålla detta, möttes jag af den invänd
ningen att det vore förenadt med för mycket besvär att infordra upp
gifter å dessa belopp för en så lång tidrymd som fem år. För min del
tror jag besväret icke blefve så farligt; och om åsigten är riktig, som jag
tror, så finge man väl underkasta sig besväret. Af dessa skäl och oaktadt 
Riksdagen är så långt framskriden måste jag anhålla att punkten blir till 
Utskottet återremitterad på det Utskottet måtte taga i förnyadt öfver
vägande huruvida icke större trygghet och billighet i ifrågavarande af
seende kunde beredas än som man kan vänta sig af Utskottets nu fram
lagda förslag.

Herr Jakob Geijer: Utskottet har i sin motivering såsom skäl för sitt 
beslut i denna punkt angifvit att dessa tjensteman icke annat än på grund 
af personligt förtroende dela de med befattningarne förenade besvär och
inkomster. Man kan således omöjligt på förhand beräkna till hvilket be
lopp en sådan tjensteman inkomster skall uppgå, utan det beror på ho
nom sjelf att skaffa sig sådana under eller öfver medium. Dessutom är 
den nu föreslagna stämpelafgiften bestämd till 5 procent af medium af en 
sådan tjensteman inkomster under år 1869 och då man funnit skäl att fatta 
den i jemna tal af 50 eller 100 skulle det vara alldeles utan betydelse 
att anställa några efterforskningar efter hans inkomster under 4, 5 
års tid.

Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr Hierta: Jag tror att Utskottet vid bestämmandet af den till
ökning, som blifyit uppförd under denna paragraf, utgått från den förut
sättningen att större fördelar äro förenade med innehafvande! af de befatt
ningar, som här omnämnas, än man i medeltal kan anse verkligen vara 
fallet. I detta afseende vill jag fästa uppmärksamheten vid notarii publici, 
Indika befattningar vanligtvis uppdragas åt sådana personer, som förut 
deltagit i affärer, men som dervid icke varit rätt lyckliga utan alldeles 
obemedlade sökt dessa tjenster såsom en räddningsplanka och utväg till 
en ganska tarflig bergning. Detta bekräftas nogsamt, då man ser Indika 
göromål åligga en dylik tjensteman. De bestå nemligen egentligen i att 
på kallelse af hvem som helst begifva sig till hvilken person som helst för 
att öfverlemna något tillkännagifvande samt att konstatera detta öfver
lemnande med vittnesintyg. Vid sådana uppdrag får han beräkna sig en 
ganska obetydlig expeditionslösen. Vidare har han i uppdrag att besörja 
öfversättningar till främmande språk, ett göromål, för hvilket taxan icke 
heller är så särdeles vinstgifvande. Också har åtminstone, efter hvad jag 
har mig bekant, aldrig i Stockholm någon notarius publicus samlat någon
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förmögenhet, utan de bestå hafva dött fattiga. Hvad beträffar skepps
klarerare, å hvilkas fullmakter Utskottet föreslagit en förhöjning i stämpel- 
afgiften från 50 till 250 R:dr, så är förhållandet vanligtvis att de äro 
unga personer, som förut användts såsom biträde åt andra skeppsklarerare, 
men som i anseende till omtanke och nit i sin befattning erhålla tillstånd 
att drifva yrket för egen räkning. Vid första början af deras affär, som 
är förenad med mycket besvär och fordrar mycken rörlighet, kunna de 
icke påräkna just så stora inkomster. Med stadsmäklare är förhållandet 
till viss grad detsamma. Visserligen hafva åtskilliga af dessa med tiden 
samlat penningar. Men då de börjat med sin befattning, hafva de sanner
ligen icke vant några kapitalister, emedan deri som förut eger större för
mögenhet icke gerna åtager sig denna besvärliga tjenst. Jag tror således 
att man i afseende på alla dessa befattningar kunde vara tillfredsställd, 
om stämpelafgifterna ä fullmakterna derför fördubblades, nemligen för no- 
tarii publici i Stockholm och Göteborg i stället för 24 R:dr t. ex. 50 R:dr, 
och i de öfriga städerna i stället för 6 Rulr 12 R:dr. För skeppsklarerare 
respektive 100 Rall’ och 20 R:dr i stället för 50 R:dr och 13 Rall- samt 
för stadsmäklare respektive 300 R:dr och 80 R:dr i stället för 150 R:dr 
och 40 Rall-. Särskild! vill jag fästa uppmärksamheten på att i små
städer förtjensten för stadsmäklare icke är särdeles stor. Jag förenar mig 
i Herr Almquists anhållan om återremiss.

Herr Hseggström: Jag vill fästa uppmärksamheten på att grund
tanken vid utarbetandet af Utskottets förslag varit att söka bereda staten 
ökad inkomst; och Utskottets förslag har i detta hänseende den fördelen 
framför Herr Hiertas, hvilket helt och hållet är grundadt på godtycke, 
att vid stämpelbeläggning af fullmakt å de nu ifrågavarande tjensterna 
blifvit följd enahanda grund som den för civila tjensteman förut stadgade, 
nemligen att stämpeln skall beräknas till fem procent af den med tjen
sten förenade inkomst. Jag tror detta sätt att gå till väga är mest 
förenligt med billighet och rättvisa och yrkar derföre bifall till Utskottets 
förslag.

Herr Forssbeck: Jag ber få upplysa att Herr Hierta i detta fall
begått ett misstag. I den gamla bevillniiigsförordningen är vida högre 
stämpelafgift bestämd för de ifrågavarande tjensterna än den Utskottet 
föreslagit. Såsom Herrarne se af ordalydelsen i motiveringen står der, att 
vid stämpelbeläggning af fullmakt för dessa befattningar skall följas ena
handa grund som den för civila embete- och tjensteman förut stadgade, 
nemligen att stämpeln beräknas till 5 procent af den med tjensten före
nade inkomst, Om då t. ex. en stadsmäklare, som beräknades hafva 50,000 
R:dr årlig inkomst, toge afsked, så blef hans efterträdares fullmakt åsatt 
eu stämpel af 5 procent af denna inkomst, om ock den sistnämndes årliga 
vinst på sill befattning icke uppginge till ett med företrädarens inkomst 
ens jemförlig! belopp, hvilket naturligen mycket väl kali inträffa. Ut
skottet har i detta fäll sökt gå en medelväg och bestämt en siffra, hvar
med jag tror att de, hvilka den berör, kunna vara belåtna.

På grund af hvad jag nu anfört anhåller jag om bifall till Utskottets 
förslag, hvilket jag anser innehålla eu rättvis och fullt tillämplig grund.
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I fall vi nu återremittera paragrafen och Kamrarne stadna i olika beslut, 
så kommer troligen den gamla beräkningsgrunden att stå qvar, och följden 
blir att dessa personer få betala mångdubbelt mer än hvad de skulle er
lägga i enlighet med Utskottets förslag.

Herr Helander: Jag känner väl ej förhållandet för Stockholm och
Göteborg och kan derföre i afseende å stämpelpappersafgilten för de be
fattningar i nämnda städer, hvilka i denna punkt äro upptagna, ej yttra 
mig; men jag misstänker starkt att i flera andra städer årsinkomsten för 
dessa befattningar knappast uppgår till belopp motsvarande det stämpel
papper, hvarmed fullmakterna enligt detta förslag skulle beläggas, hvarföre 
jag lorenar mig i Herr Hiertas yrkande om återremiss, företrädesvis i af
seende å föreslagna stämpelpappersbeloppet för notarii publici i “öfriga 
städer “.

Dec 5 Maj.

Efter denna öfverläggning blef punkten bifallen.

Punkten 6.

Herr Gu mm Hus: Angående denna punkt är min mening icke af
vikande från Utskottets. Här ifrågavarande doktorsbref stå icke i samma 
kategori som de, hvilka afses i fjerde punkten. Det har nemligen blifvit 
mig sagdt, att sjette punktens doktorer äro sådane, som, i allmänhet på 
grund åt vetenskapliga förtjenster, blifva utan prof af fakulteterna kallade 
till doktorsvärdighet äfvensom jubeldoktorer, och för dessa fall vill jag 
hemställa om bifall till den af Utskottet till 100 R:dr föreslagna förhöjda 
stämpelafgiften, hvilken torde vara tillräcklig.

Vidare anfördes ej. Punkten bifölls.

Punkten 7.

Herr Gummi iris: I afseende å denna punkt är jag åter af olika
åsigt mot Utskottet. När Kammaren förut bestämt, att stämpelafgiften 
för utnämningsbref till riddare-orden skall uppgå till minst 50 R:dr, så 
tror jag, att vi uppskatta dessa fullmakter för kyrkoherdar, att vara pro
star öfver egna församlingar och tillföra sina fruar eu understundom högt 
eftersträfvad titel, alldeles för ringa, om vi icke sätta den åtminstone lika 
högt som de lägsta ordensutnämningarne. Jag föreslår derför, att de i 
denna punkt omförmälda fullmakter åsättas stämpelafgift af 50 R:dr.

Herr Almquist: Jag kan icke gilla vare sig Utskottets förslag i
denna punkt, eller det förslag, den föregående talaren i frågan framställt. 
Jag anser nemligen, att den nuvarande stämpelafgiften för ifrågavarande 
fullmakter är fullt tillräcklig. Frågan tycktes mig emellertid icke vara af 
den betydenhet, att jag borde inom Utskottet anmäla min reservation mot 
majoritetens beslut.

Såvidt jag har mig bekant, utfärdas sådan fullmakt hufvudsakligen 
då en pastor erhåller förordnande att för någon tid bestrida kontrakts
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prostens embetsgöromål, utan att någon godtgörelse derför leninas. Då 
det således här är fråga om en värdighet, som endast medför uppoffring 
och besvär och dessutom många af pastorerna i vissa delar af riket äro 
så svagt aflönade, att hvarje extra utgift måste för dem kännas tryckande, 
så tror jag, att det icke är lämpligt att höja ifrågavarande stämpelafgift.

Då jag emellertid icke reserverat mig mot Bevillniugs-Utskottets för
slag till förhöjning, vill jag icke påyrka, att Kammaren beslutar ett lägre 
belopp, men motsätter mig den ytferligare förhöjning, som den föregående 
talaren föreslagit.

Herr Gummlius: Föregående talare motsatte sig förhöjning af stäm- 
pelafgiften för prostefullmakt af det skälet, att en del pastorer äro all
deles för svagt aflönade för att kunna utan kännbar olägenhet vidkännas 
en dylik extra utgift. För min del tror jag, att det oftast är pastorerna 
i de fetaste pastoraten, som blifva utnämnda till hedersprostar, och de 
hafva nog råd att betala fullmaktens pris.

Samme ärade talare trodde, att dylika utnämningar numera kommit 
ur bruk. Om så vore, gagnade det ej att tvista om stämpelbeloppet; men 
jag tror mig veta, att de rätt mycket förekommit äfven under sednare ti
der och tyckas vara högt värderade, hvarföre jag vidblifver mitt yrkande, 
som Kammarens presterliga ledamöter visserligen icke skola finna vara obil
ligt, att de i denna punkt omförmälda fullmakter åsättas eu till 50 R:dr 
förhöjd stämpelafgift.

Herr Uhr: Min granne bakom mig yttrade, att pastorerna i vissa
delar af landet äro så svagt aflönade, att hvarje extra utgift för dem må
ste kännas tryckande och att en förhöjning i stämpelafgiften för proste- 
fullmakter fördenskull icke är lämplig. Jag tror deremot, att våra pa
storer i allmänhet äro särdeles väl aflönade och att de mycket väl kunna 
berga sig på sina inkomster. Om de derföre sträfva efter att blifva pro
star, så må de gerna betala fullmakterna med 50 R:dr eller samma summa 
som den får kosta på sig, hvilken vill bära en grann orden på bröstet.

Herr Törnfelt: Fn talare nämnde att kyrkoherdar, som vikariera 
såsom kontraktsprostar, göra det för intet. För min del tror jag dock att 
en pastor, som innehar sådant vikariat, erhåller half prostelön och han har 
således ersättning för vikariatet. Att han sedan utnämnes till prost öfver 
egen församling är en ren hederstitel. Jag tror dock att aldraminst pre- 
sterskapet bör eftersträfva fåfängliga titlar och att den som det gör äfven 
bör betala fullmakten, som han i alla fall icke kan tvingas att mottaga.

Jag instämmer med Herr Gumselius i hans yrkande, att stämpelafgif
ten för prostefullmakter må höjas till 50 R:dr.

Öfverläggningen var slutad. I öfverensstämmelse med hvad under 
densamma yrkats, höjdes den stämpelafgift å 30 R:dr, som Utskottet här 
föreslagit, till 50 R:dr.

Punkten 8,
Bifölls.

Punkten 9.



Punkten ,9.

Den 5 Maj. 129

Herr W i jk: För ram del tror jag, att Utskottet, i sitt bemödande
att vinna ökade statsinkomster genom förhöjda stämpelafgifter, åtminstone 
uti nu föredragna punkt icke kommit till något lyckligt slut. Jag kan 
nemligen icke finna, att Utskottets förslag härutinnan skulle leda till nämn
värd ökad statsinkomst, men väl att, om en dylik bestämmelse blefve gäl
lande, den skulle leda till stor inkonseqvens vid tillämpningen.

Hvad först angår den del af svenska handelsflottan som går utom
lands på fraktfait, så lär det blifva svårt att kontrollera om de certepar
ti, som för dessa fartyg uppgöras i främmande länder, stämplas eller icke. 
Jag är för min del öfvertygad att det icke kommer att ske.

Hvad derefter angår sådana certeparti, som uppgöras inom landet, 
skulle dessas stämpling naturligtvis vara lättare att kontrollera, men vid 
stämpelafgiftens uttagande skulle den inkonseqvensen uppstå, att endast 
en del fartyg finge betala stämpelafgifteu i fråga. Ty endast de fartyg, 
som sluta certeparti för hel last, skulle utaf stämpelafgiften betungas! 
hvaremot handelsfartyg i alla de fall, då certeparti icke slutes, utan En
dast konnoissement utställas för större eller mindre del af lastrummet, skulle 
från densamma gå fria.

Ingbåtarne spela eu allt större rol i Sveriges inrikes sjöfart, men för 
dem uppgöras icke i regeln Hägra certeparti. Det enda intyg, som eu 
ångbåt, lemnar vid mottagande af fraktgods och hvarigenom afsändaren 
tillförsäkras, att varan skall på bestämd ort mot viss frakt afiemnas, ut
göra af konnoissementer. Men beträffande dylika har Utskottet i nästa 
punkt på fullt grundade skäl tillstyrkt, att hvad en motionär föreslagit 
angående stämpelbeläggning af sådana papper icke må af Riksdagen bi
fallas. Att under sådana förhållanden beskatta, fartyg, derföre att de göra 
certeparti, under det att de fartyg, som icke uppsätta sådant befrias från 
beskattning', är enligt min åsigt inkonseqvent handladt.

Dessutom är det uti föreliggande punkt föreslagna beskattningssättet 
svårt att .tillämpa, emedan i certeparti sällan förekomma bestämda frakt- 
summor i. klump. Kontraktet lyder vanligen på så och så mycket för 
hvarje urlossad del af lasten, ocli fraktsumman blir således ej reglerad 
förr än lasten är hel och hållen lossad. I och för verkställandet af den 
föreslagna stämpliugsåtgärden skulle till följd häraf fraktsumman endast 
komma att approximativt beräknas, hvilket synes vara alldeles olämpligt, 
sa mycket mer som Utskottet föreslår stränga straffbestämmelser för oriktigt 
verkställd stämpling.

Jag yrkar på grund af de betänkligheter, jag nu tagit mig friheten 
uttala, att den gamla bestämmelsen angående certepartiers kartering må 
få qvarstå, och att således Kammaren måtte afslå hvad Utskottet i denna 
punkt hemställt.

Herr Tenger med flera ledamöter förenade sig i detta anförande.

Herr Hseggström: Den föregående talaren yttrade, att det blir
svårt att kontrollera huruvida certeparti stämplas eller icke. Jag får 
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då saga, att Utskottet tänkt sig förhållandet så, att intressenterna vid 
fraktslutets uppgörande skulle vara laglydiga medborgare, de der söka att 
efterlefva en gifven lag. Skulle man alltid hafva för ögonen, att en lag 
kan öfverträdas, vore det ej värdt att stifta lagar.

Samme talare yttrade äfven att ångbåtar sällan uppgöra några egent
liga certepartier eller fraktkontrakt. Detta är sannt och var äfven bekant 
för Bevillnings-Utskottet, men då man der försökte att beskatta ångba- 
tarne genom att belägga konnoissementerna med stämpel, fann man ut
förandet af detta förslag möta sådana praktiska svårigheter att det måste
öfvergifvas. ... . ..

För närvarande beläggas certeparti!’ i vissa fall med BO ore tor 
hvarje fulla 100 Kali-, d. v. s. 3 R:dr för hvarje fulla 1,000 R:dr af frakt- 
summan, nu deremot föreslår Utskottet eu stämpelafgift åt 1 R:dr för 
1,000 Rall'. Det är således eu lättnad för en del enskilda personer, 
på samma gång det, genom större utsträckning i' stämplingsskyldigheten, 
kommer att bereda staten eu icke obetydlig inkomst. Enligt hvad jag 
har mig bekant, har det länge varit praxis vid några imllkamrar, att certe
parti!' beläggas med stämpel enligt gällande stämpelförordning.

Det eger också sin riktighet att, såsom samme talare yttrade, _ frakt
summan icke kan i certeparti! fixt angifvas, utan endast approximativt 
beräknas. Men fraktslutet innehåller huru mycket fartyget skall lasta af 
den och den varan äfvensom den frakt som antingen efter visst rymd- 
och vigtmått eller efter stycketal skall erläggas, och torde det derför ej 
möta någon svårighet att uträkna ungefärliga beloppet af den blifvande 
frakten och derefter stämpelbelägga certeparti^ Särdeles hvad beträffar 
vår största exportartikel trävaror, så tror jag att stämpelbeloppet i certe- 
partiet bör med lätthet kunna på lastningsorten bestämmas och åsättas, 
emedan, om fartyget skall afgå t. ex, till England, kaptenen alltid är 
högst angelägen att på lastningsstället få frakt och kaplake pa öret ut
räknade och i konnoissementet införda jemte andra bestämmelser i certe
parti!, t. ex. använda lästidngsdagar, beräknad assurans ä fraktförskot- 
tet in. in. Härmed tror jag mig hafva bemött de invändningar som mot 
denna punkt blivit gjorda, och då ingå talande skal, såvidt jag kunnat 
fatta, blifvit anförda mot Utskottets motivering af förslagen i detta be
tänkande (se sidorna 2, B och 4), så yrkar jag bifall till Utskottets för
slag i denna punkt.

Herr H i er ta: Jag förenar mig med den talare från Göteborg, som
nyss på ett klart och öfvertygande sätt ådagalagt dels det i vissa fall 
betungande och dels det opraktiska, som förslaget innebär.

Utskottets bemödande att på åtskilliga sätt genom stämpelafgifter 
skaffa staten nya inkomster erinrar om hvad man inom engelska parla
mentet kallar för “ministerielt putsmakeri.

Om eu sådan bestämmelse, som Utskottet uti denna punkt föreslagit, 
göres gällande, så blir det för den mindre fraktfarten inom vårt land 
ganska betungande. Med åberopande af de skäl Herr Wijk nyss fram
ställde, yrkar jag derför afslag å denna del af Bevillnings-Utskottets före
liggande betänkande.
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Hm- LyUkcns; Jag kali icke gilla detta förslag, dels på de grun
der en föregående talare från Göteborg angifvit, dels och isynnerhet der
före att den föreslagna förhöjningen väsendtligen skulle komma att drabba 
kustfarten. Utåt vestra kusten bedrifves nemligen en liflig trafik med 
odackade fartyg och båtar. Då dessa farkoster ej äro sysselsatta med 
fiske, gå de på fraktfart,. Jag ber Kammaren betänka, att en dylik be
skattning som här ifrågasattes, skulle medtaga en stor de! af dessa fiske
fartygs lilla förtjenst.
. .. ^ r lifligt anser jag, att Utskottet går i eu alldeles olämplig riktning,
ila de. vill beskatta arbetet, men låter kapitalet gä fritt.

Jag yrkar på grund häraf afslag å Utskottets hemställan i denna 
punkt.

Oen 5 Maj.

flen’ Kyla lider: Jag bär visserligen icke reserverat mig emot Ut
skottets förslag i denna punkt, derföre att jag, då beslutet derom i Ut
sina txei, rattades, ej hade klart för mig huru detsamma i tillämpningen 
skulle komma att slå sig ut; men redan då hyste jag dock misstankar att 
förslaget skulle befinnas opraktiskt, och jag har derom blifvit fullt öfver- 
tygad genom det sakrika och upplysande anförande jag nyss fått höra af 
en representant på Göte borgsbänken. På de skäl, hvilka af honom blifvit 
tramstallda, instämmer jag med de talare, som yrkat afslag å punkten 
och bibehållande af det nu gällande stadgandet.

deri' H reg g st rom: Blott ett par ord till svar på eu talares på 
b lock hoj in s-b an k eu anmärkning, att enligt Utskottets förslag stämpelafgift 
skuLe åsättas certeparti®*, äfven om fraktsumman ej uppgår till 1,000 
xi:dr. Utskottet bär ej_ föreslagit något sådant, utan blott tillstyrkt karta 
a . certeparti, uppgående till nämnda belopp, men ej om fraktsumman är 
mindre. Hvad beträffar att den nya skatten skulle komma att kännas 
betungande, så må vara att detta till en början skulle blifva händelsen 
men sådant är förhållandet med alla nya skatter, och den omständigheten 
kan val ej utgöra något, giltigt skäl mot dess införande, då den i princi- 
pielt afseende ej är oriktig och dessutom påkallas af behofvet af ökade 
inkomster för staten.

Man gör mig uppmärksam på, att jag begått ett misstag vis å vis 
certeparti®', da jag yttrat något helt annat än Utskottet i den föredragna 
punkten framhållit, och häraf än mera förbryllad än jag måtte hafva varit 
förut, anhåller jag att få afstå från ordet.

Hen Öar lön: Jag tror, att det skulle vara särdeles gagneligt, om
en hvar af Kammarens ledamöter ville åt den nu förevarande punkten 
egna en speciel uppmärksamhet, tv det är just här som den nya och be
synnerliga beskattmngsrnetod börjar visa sig, som Utskottet föreslår, en 
beskattning;.metod lika opraktisk som, i förening med bifogade legala 
stadganden, orimlig. ö

Hvad särskild! beträffar innehållet af den föredragna punkten, så har 
den ärade talaren på Göteborgs-bänken så tydligt och kraftigt visat’olämp- 
ligheten af den föreslagna förändringen, att föga finnes att tillägga. Den 
ledamot af Utskottet, som uppträdt till dess försvar, har ej heller ens
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försökt att till pröfning upptaga ett enda af de skal, som af Herr Wijk 
blifvit anförda. Hans försök i den .vägen inskränkte sig till den upplys
ningen, att stämpelafgiften skulle åsättas endast om fraktsumman uppgick 
till 1,000 R:dr eller derutöfver; men det påståendet stämmer ej riktigt 
öfverens med ordalagen i förslaget: “Certepartier eller fraktslut om fartyg 
förses med stämpel efter ■tlen fraktsumma, hvarå de lyda, sålunda för 
fraktsumma till och med 1,000 R:dr....................................... 1 R:dr- etc.

Det mest anmärkningsvärda är emellertid de allmänna stadganden, 
såväl i afseende å certepartier som andra handlingar, Indika förekomma 
å pag. 35 af utlåtandet, och enligt hvilka den, som försummar att stämpla 
någon i 8 § 17 mom. omförmäld handling, skall icke endast ådömas bö
ter, utan äfven riskerar, att sjelfva handlingen, som skulle hafva med 
stämpel belagts, blir "inför lag ogiltig." Det är denna sista föreskrift, 
hvarpå jag företrädesvis vill fästa Herrarnes uppmärksamhet, såsom inne
fattande den vådligaste förändring i allmänna lagens stadganden om vil- 
koren för giltigheten af ingångna aftal, en förändring som det för öfrigt 
ej tillkommit Bevillnings-Utskottet att föreslå, eftersom det endast är Lag
utskottet förbehållet att behandla frågor af civillags natur.

Som sagdt är, jag tror att diskussionen om hela detta betänkande 
skulle mycket förkortas, om Kammaren nu genast, genom utslag å denna 
punkt, kraftigt uttalar sin opinion om de bär först framträdande nya 
grundsatserna i beskattningsväg; ty sker detta, så hoppas jag att vi utan 
vidare tal nog skola komma ifrån alla de öfriga likartade förslagen i den 
följande delen af betänkandet.

Herr Nils Larson: Jag instämmer helt och hållet i det yttrande
Herr Wijk afgifvit och vill endast tillägga några få ord. Han påvisade 
den stora inkonsekvensen deraf, att enligt Utskottets förslag det egentli
gen skulle blifva de seglande fartygen, som skulle träffas af den nya. be
skattningen, ej ångfartygen, emedan dessa vanligen mottaga gods ej på 
certeparti, utan mot konnoissement. Jag vill erinra om en annan inkonse
qvens, den nemligen att, då för befraktning af varor med högst ringa 
värde afgiften skulle blifva lika hög som vid fraktslut om dyrbarare, den 
skulle blifva vida mera betungande i förra fallet än i det sednare: stäm
pelafgiften för certeparti om ett fartyg, lastadt med t. ex. .jernmalm, .grå
sten, sand, skulle i förhållande till lastens värde blifva vida mera känn
bar för befraktare!!, än om lian lastade fartyget med de aldra dyrbaraste 
artiklar. Slutligen har Utskottet, såsom Herr Hseggström redan påpekat, 
ehuru han dervid begick det misstaget att jiastå motsatsen till hvad Ut
skottet föreslagit, tillstyrkt att afgiften skulle blifva lika stor för frakt- 
sumina understigande 1,000 R:dr. Häruti ligger äfven en inkonseqvens: 
för en fraktsumma på några få R:dr skulle således komma att erläggas 
lika stor afgift som för en annan många gånger så stor; och obilligheten 
häraf torde väl ingen vilja bestrida.

Jag instämmer med de talare, hvilka yrkat utslag på Utskottets pro
jekt i denna punkt.

Herr Lyttkens: Hvad jag ville säga rörde egentligen de små
frakterna och det inflytande Utskottets förslag, om det blefve lag, skulle 
komma att på dem utöfva. De skäl, som i detta afseende mot förslaget
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kunna anföras, hafva dock redan blifvit af en föregående talare så full
ständigt framställda, att jag ej bär något att tillägga, utan anhåller en
dast att få yttra några ord rörande de grundsatser, Utskottet i denna 
och några följande punkter, isynnerhet den som handlar om stämplar å 
skuldebref, accepterade räkningar in. m„ velat tillämpa. Utskottet har, i 
min tanke, vält ett ganska märkvärdigt sätt att skaffa staten inkomster, 
ett sätt som för allmänheten måste blifva betungande och föranleda eu 
oändlig mängd trakasserier. All beskattning bör — detta är eu gammal 
och god regel — vara sådan att den så mycket som möjligt drabbar alla 
lika, ej. medför för störa kostnader i och för sjelfva uppbörden och slut
ligen ej väcker ovilja genom svårigheterna vid uttagandet. Antages Ut
skottets förslag, så kommer motsatsen till allt detta att inträffa: afgiften 
kommer att träffa olika, uppbördsprovisiouen, isynnerhet Imd beträffar 
de små stämplande, blir stor, trakasserier måste uppstå genom svårigheten 
att öfverallt hafva de erforderliga stämplarne till hands samt svårigheten 
för allmänheten att alltid kunna tillämpa den nu föreslagna förordningen.

Jag yrkar af dessa skäl afslag å såväl denna punkt som alla de föl
jande, i hvilka någon ny beskattning blifvit af Utskottet föreslagen.

Friherre G-ripcnstedt förklarade, att han instämde i hvad Herr 
Lyttkens anfört.

Herr Kolm odi n: Jag hade verkligen tänkt uppskjuta att yttra mig,
till dess vi kommit några sidor längre fram i betänkandet; men då det 
blifvit af en talare föreslaget, att man redan nu skulle gifva sina tankar 
tillkänna om de af Utskottet i denna och några följande punkter uppställda 
nya beskattningsgrunderna, och då jag fullkomligt delar den talarens åsig- 
ter äfven hvad den nu föredragna punkten angår, så har jag ansett mig 
böra nu genast taga till ordet.

Den talare, som uppträdt till försvar för Utskottet, har yttrat, att 
Utskottet vid affattande af sitt förslag tänkt sig lagstifta för “laglydiga 
menniskor", ej för “lagbrytare". Detta kan vara en mycket vacker tanke, 
men den får ej för en lagstiftare undanskymma den sanningen, att i våra 
samhällen det tyvärr finnes en blandning af båda slagen. Lagen vill 
emellertid åtlydas af alla, såvida afsigten med densamma skall vinnas. 
Derföre måste dess efterlefnad kunna kontrolleras. Aldraminst får den 
dock genom sjelfva sitt innehåll locka till öfverträdelse!-, då har den, i 
likhet med t. ex. våra gamla prohibitistiska tull-lagar, fällt sin egen dom. 
Talaren är dock i viss mån ursäktad, ty, såsom vi nyss hörde, kände han 
ej riktigt till Utskottets förslag, utan är, han som vi andra, öfverraskad 
af dess innehåll

Eu högt ärad talare på Stockholmsbänken säde, att det vore här, 
vid denna punkt, som det märkliga i betänkandet började, samt att man 
fördenskull här borde gripa in. För min del måste jag dock bekänna, 
att några bland de närmast följande punkterna äro förtjenta af allt god
kännande. De afstyrka nemligen åtskilliga förslag, hvilka till en del äro 
mycket nära beslägtade med Utskottets egna. I dessa punkter ämnar jag 
understödja Utskottet.

Den 5 Maj.
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Hvad nu sjelfva saken angår, eller den beskattningsväg Utskottet be
träda så får jag förklara, det jag hoppats, att alla motioner i den syft
ningen, hvilka vid Riksdagens början blefvo till Utskottet remitterade, 
derstädes skulle underkastas en sådan siktning, att ingenting af derå skulle 
blifva igen. I det hoppet har jag emellertid blifvit grymt sviken.

För sina åtgärder har Utskottet åberopat Englands exempel och för
menat, att, då man i detta land med dess ofantliga rörelse och handel, 
kan fördraga stämpelafgifter på eu mängd affärspapper, detta i ett land, 
sådant som Sverige, ändå mycket lättare borde kunna gå för sig. Re- 
sonnementet låter ypperligt, men det har ett fel, det är icke riktigt. 
England är medelpunkten för affärsrörelsen, ej blott i vår verldsdel, utan 
ock i vidsträckta områden af de öfrig». Hvarhelst jag befinner mig i 
England, står jag således vid någon af rörelsens hjertpunkter och kan er
hålla alla de reqvisita, hvilka erfordras för afsilande! af en affär. Der 
är aldrig långt vare sig till juridiskt biträde eller erforderligt stämpelpapper. 
Vårt land deremot, beläget i eu temligen aflägsen vrå af verlden, med 
gles befolkning och jemförelsevis ringa affärsrörelse, kan i viss mening 
sägas erbjuda rent motsatta förhållanden till det mäktiga ö-riket. I det 
sednare har man derjemte så småningom blifvit van vid denna beskatt- 
ningsform, med hvilken Utskottet nu med ens vill liksom öfverösa oss i 
alla riktningar. Skål hade otvifvelaktigt varit för handen att undersöka, 
huru högt de skatter, hvilka motsvara vår bevillning, stigit i England, 
innan man der tillgrep stämpelafgifterna.

Utskottet har ej heller ens approximativt sökt visa, hvilken tillökning 
i inkomster skulle genom den nya beskattningen tillskyndas staten, och 
detta hade dock varit det första vilkoret för att öfvertyga Svenska folket 
derom, att det borde underkasta sig allt det trassel och alla de obehag, 
hvilka ovilkorligen äro med densamma förenade. Jag medger gerna, att 
eu dylik beräkning, i någon män tillförlitlig, omöjligen skulle kunnat 
uppgöras under brådskan i ett riksdagsutskott. Redan detta hade bort 
tjena Utskottet till varning.

Fullt förvissad är jag emellertid, att Sveriges befolkning ej är villig 
att för eu helt och hållet oviss inkomst åtaga sig eu beskattning af detta 
slag. Man tanke sig blott eu af våra många skogsbygder. Huru ofta 
skulle ej der saknaden af dessa stämpellappar förorsaka svårigheter och 
kostnader. Hvilken osäkerhet och villrådighet skulle ej uppstå vid de 
enklaste transaktioner. Det är ej nog, att Utskottet tänker sig hvarje 
svensk bonde med stämpelförordningen på fickan; han måste äfven kunna 
tillämpa den, synnerligast som Utskottet för brister i detta afseende stad
gat påföljder, hvilka ej äro att skämta med.

Utskottets bestämmelser torde dock, från eu sida sedt, ej vara så 
farliga. Herr Carlén har redan påpekat Utskottets försök att intränga på 
civillagstiftningens område genom stadgandet, att handlingar, enligt gäl
lande lag fullt giltiga, skulle förlora sin kraft, om de ej blifvit försedda 
med behörigt stämpelpapper. Hitintills har man, för att få veta, huru eu 
förbindelse bör afiättas, sett efter i Handelsbalken. Skall man i detta af
seende för framtiden äfven behöfva se efter i stämpelförordningen? Eller 
kanske Utskottet föreställer sig, att dess lagbestämmelse, om den antages, 
skall få ett rum i civillagen? Detta tror jag ej och måste derföre, i lik



Den 5 Maj. 135

het med Herr Carlén, på det bestämdaste protestera emot Utskottets be
fogenhet att beträda detta lagstiftningsområde.

Till sist må nämnas, att man alltid och med fog ansett det tillhöra 
Finansministern och ej representationen att uppsöka nya inkomstkällor åt 
staten; men aldrig har någon af de män, som hos oss beklädt detta em
bete, visat en sådan ifver att komma åt svenska folkets penningar, som 
det högt ärade Bevillnings-Utskottet vid innevarande riksdag. Omdömet 
kan synas hårdt, och jag skulle sannerligen ej våga uttala det. om jag ej 
liölle Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 6 i min hand.

Jag yrkar afslag på den föredragna punkten.

Herr Wedberg förenade sig i detta anförande.

Herr Almqvist: Bevillnings-Utskottets ledamöter förutsägo ganska
väl, att förslaget ej skulle röna något särdeles godt emottagande, men Ut
skottet ansåg sig dock, dels på grund af till detsamma remitterade motio
ner, dels derföre att de statsbehof, hvilka måste fyllas, nu voro större än 
förut, förpligtadt att tillse, huruvida icke några ökade inkomster, på det 
sätt Utskottet i dess nu föreliggande betänkande föreslagit, skulle kunna 
beredas. Då derjemte icke endast denna Riksdag, utan äfven flera före
gående uttalat den åsigten, att man borde försöka, om man icke kunde 
träffa en sådan beskattningsform, hvaraf den mindre bemedlade befolkuin- 
ningen skulle tryckas mindre hårdt än den förmögnare, så har Utskottet 
ansett sig böra fästa Riksdagens uppmärksamhet vid den utväg i detta af
seende, hvilken eu förhöjd stämpelbeskattning erbjöde. Utskottet har trott 
att om detta förslag eller något annat, uppgjordt efter hufvudsakligen 
samma grunder, blefve antaget, en icke oväsendtlig tillökning i inkomster 
derigenom skulle för staten uppstå, en tillökning som skulle tagas just 
från den större rörelsen och den mera bemedlade delen af folket. Man 
har sagt, att Utskottet ej varit berättigadt att framkomma med förslaget. 
Enligt Riksdagsordningen är Utskottet dock skyldigt ej endast att afgifva 
utlåtanden öfver de motioner, som blifvit till detsamma hänvisade utan 
ock att opåmint föreslå sättet för bevillningens ökande, om det fordras, 
för fyllande af statens behof, och är det med stöd häraf som Utskottet 
ansett sig böra och vara pligtigt afgifva förslag till hvad detsamma uti 
förevarande hänseende funnit billigt och nyttigt. Utskottets rättighet här
till är i oförtydbara ordalag medgifven i 40 § Riksdagsordningen, hvarför 
jag måste tillbakavisa den emot Utskottet i berörda afseende gjorda an
märkningen. En annan fråga blir, huruvida det nu föreslagna beskatt- 
ningssättet är det bästa, derom jag icke för tillfället vill bestämdt yttra 
mig, men att det väl förtjenar att noga öfvervägas och att tagas i lugn 
besinning vågar jag bestämdt påstå.

Hvad särskildt beträffar den nu föredragna punkten, voro meningarne 
om densamma inom Utskottet ganska delade; och för min del biträdde 
jag. vid föredragningen deraf i Utskottet icke detsamma, ehuru jag mot 
beslutet icke reserverat mig; jag anser dock nu med anledning af de mot 
punkten gjorda anmärkningar ne lämpligast att densamma till Utskottet 
återförvisas.
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Herr Hseggström: Man har anfallit mig från flera håll, derföre 
att, då jag sist både ordet, jag råkade att blifvit litet konfunderad och i 
hastigheten missäga mig, men sådant kan ju hända en hvar och således 
äfven dem, som på min bekostnad sökt göra sig lustiga. Om jag eger nå
gon kännedom om det sätt, hvarpå Utskottet tänkt sig att afgiften skulle 
åsättas certepartierna eller icke, torde, hvad jag kommer att säga, utvisa. 
Det har blifvit yttradt, att det vore obilligt, att en fraktsumma af 15 å 
20 R:dr skulle få betala lika mycket som en om 1,000 Rall’. Bevillnings
utskottet delar fullkomligt denna åsigt, och beviset derför är att Utskottet 
nu föreslagit stämpeln till 1 R:dr “för fraktsumma till och med 1,000 
R:dr“, då enligt gällande stämpeltaxa i vissa fall "för hvarje fulla 100 
Rall”1 af fraktsumman en stämpel af 30 öre skall certeparti åläggas. 
Utskottet hade sig väl bekant, hvad som nu för en del af Kammarens 
ledamöter synes höra särskildt påpekas, att certepartier aldrig eller åt
minstone högst sällan uppgöras då frakten endast uppgår till några 10- 
eller 100-tal af R:dr, utan att man då hjelpa* sig med muntliga aftal 
eller uppgörelse medelst bref och oftast endast genom sjelfva konnoisse- 
menterna, hvarpå vår ångbåtskommunikation lemnar slående bevis. Herrarne 
torde sällan hafva hört omtalas, att certepartier uppgjorts med våra ång
båtar, äfven då frakten uppgått till hundratals R:dr. Om någon trafikant 
t. ex. på Storsjön i Jernband nödvändigt vill upprätta certepartie för en 
vedfrakt på 15 å 20 R:dr, ehuru öfverflödigt det än må vara, hvad ondt 
ligger val deri, staten får eu opåräknad inkomst och det är väl ej att 
beklaga ?

Att förslaget skulle hos många väcka ovilja, var att förvänta, men 
märkvärdigt är dock att Utskottets förslag om förhöjd stämpelafgift å ut- 
nämningsbref till riddare, kommendörer etc. ej mottogs på samma sätt. 
Eget nog ansåg Kammaren den afgiften för låg — man kom under all
män munterhet öfverens om, att den var för liten och kunde tåla vid icke 
allenast den förhöjning Utskottet föreslagit, utan eu fördubbling af de 
föreslagna stämpelafgifterna. Grunden för beskattningen var dock i det ena 
fallet alldeles detsamma som i det andra: statens oafvisliga behof af större 
inkomster och den omständigheten att skatten kommer att hufvudsakligen 
träffa den förmögnare och mera bemedlade, men ej de fattigare, de mindre 
bemedlade folkklasserna., som hårdast drabbas af bramvinsskatten och 
tullen å de så kallade kassa-artiklarne.

Så länge frågan endast gäller att beskatta fåfängan, då var allt godt 
och väl, men när Utskottet, troget vidhållande ofvan angifna grunder, som 
i motiveringen utförligare uttalats, söker att bereda staten ökade inkom
ster genom förslag att beskatta förmågan att utgöra skatter, då får Ut
skottet uppbära många och mycket skarpa, ehuru måhända mindre väl- 
förtjenta, förebråelser. Riksdagen har beslutat eu mängd nya utgifter, 
belöpande sig till flera millioner R:dr, och Utskottet har derföre, i full 
öfverensstämmelse med grundlagen, ansett sig böra föreslå eu ny utväg, 
jemte anlitande åt de gamla till deras bestridande; och ingen må undra 
på, att det sednare ej går lika lätt för sig som det förra.

Kn talare från Gotland har förundrat sig öfver, att Bevillnings-Ut- 
skottet kunnat framlägga detta förslag till ny beskattning, då, enligt hans 
positiva påstående, det vore Finansministern, som i det fallet skulle väg-
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leda Riksdagen; men hade han läst Riksdagsordningen bättre, sä skulle 
lian kanske något mindre käckt hafva klandrat Utskottet och besinnat 
sig något bättre, innan han framkommit med ett dylikt påstående. 40 § 
Riksdagsordningen ålägger nemligen Bevillnings-Utskottet att “opåmint 
föreslå sättet för bevillningens ökande, om det erfordras, eller dess min
skande. om sådant kan ega ruin11------------ "Utskottet må derjemte uti
bevillningsfrågor föreslå hvad det anser billigt och nyttigt.“ Nu frågar 
jag: Då ingen ifrågasatt lån, är väl en statsreglering utan nya skatter 
för närvarande möjlig? Och om så icke är förhållandet, är det då icke 
Bevillnings-Utskottets skyldighet att föreslå sådana åtgärder, som i denna 
grundlagsparagraf omtalas? Om än statsregleriugen ännu ej blifvit till 
fullo bestämd eller helt och hållet uppgjord, månne icke åtminstone så 
mycket blifvit afgjordt — derom är val en hvar af oss öfvertygad — 
att en statsbrist ovilkorligen för nästa budgetperiod måste uppstå. Må 
man gerna ogilla det sätt Utskottet föreslagit för behofvens fyllande och 
bevisa, att sattet är olämpligt, men att framkasta ogina omdömen om 
och häftiga förebråelser mot Utskottet, derföre att det ställt sig grund
lagens bild till efterrättelse, det synes mig mindre passande, äfven, ja 
ännu mer då de framslungas åt den värde Gotlands-representanten, som 
har den äran att vara ledamot af Lag-Utskottet.

_ Samme ledamot sökte göra troligt, att de föreslagna nya stämpel- 
afgifterna skulle åstadkomma ej blott trakasserier, utan äfven olyckor, och 
frågade om man kunde vänta eller begära, att hvarje individ, exempelvis 
i Norrlands vidsträckta trakter, skulle hafva stämpeltaxan på sitt bord. 
Han frågade huru det skulle gå med Lapparne. som häromdagen, då den 
s;_ k. Lapplagen behandlades, af mig och andra Norrländingar togos i 
försvar — om de ej skulle långt mera blottställas, i fall Utskottets förslag 
antoges. Den varde talaren synes hafva öfverhoppat 26:te punkten i be
tänkandet, der Utskottet föreslår en skrifvelse till Kongl. Maj:t i syfte, 
att Kongl. Magt ville bereda lika stora om ej större lättnader för stämpel- 
märkenas allmänna spridning, än som nu är medgifvet för postmärkena. 
Det skulle blifva sä svårt, påstår man, att för allmogen, de mindre affärs- 
vane gorå klar nödvändigheten af att. om de t. ex. låna ut penningarne, 
förbindelsen skall vara försedd med stämpel. Jag svarar derpå, att allt 
hvad som härför behöfves, är att i almanackan, en bok, som ju är i hvar 
mans hand och som kostar så ofantligt litet, införa föreskrifterna härom 
— ty der ingen almanacha finnes, der uppgöras heller inga affärer på 
100 R:dr och deröfver, der behöfves således ej heller stämpelmärken, 
hvarken för det ena eller det andra ändamålet, Representanten från Gotland 
bär vidare yttrat, att Utskottet borde, innan det framställde sitt förslag, 
åtminstone hafva tagit reda på hvad stämpelskatten i England inbringar. 
Det yttrandet vittnar, med förlof sagdt, endast om, att den Värde talaren 
icke läst utlåtandet, ty hade lian det gjort, så skulle han hafva funnit 
uppgift derom redan sidan 3 i motiveringen. Man har påstått, att denna 
beskattning aldrig förr i vårt land förekommit, att den skulle varit någon
ting hittills alldeles obekant. Så är dock ej förhållandet, och beviset 
derpå har jag i min hanel. Den fauns i värt land redan för öfver 200 
år sedan. I 29 § af “Kongl. Maijt:s Ordningh och Stadga om Inseglat 
Paper1’ etc. af den 4 December 1660 förekommer ordagrannt följande:
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“Såsom nu förmält är, hwilke Skriffter och Åder skole på Sigillerade Pa
per författas; så skole och efter den tijden, som ber:de Paper äre publi
cerade, och kunne finnas vidh handen, inge af föreskreffne Skriffter och 
Acter wara aff något wärde, hvarken för Rätta, eller elliest, utan hållas 
före, som wore dee aldrig skreffne, eller samtyckte, medh mindre dee på 
förseglat Paper äre skreffne, som dee och icke skole, aff någon, accep
teras, eller attenderas." Förslaget är således, som man ser, icke så all
deles nytt. 1753 förklarades att skuldsedlar ovilkorligen skulle vara be
lagda med charta sigillata; de ändringar, som sedan dess blifvit gjorda, 
skulle det vara alltför vidlyftigt att här uppräkna. Ingen kan väl tro 
på möjligheten att fylla statsbehofven utan att höja skatterna.

Då man sannolikt ej kan uttaga hela det bristande beloppet efter 
den allmänna bevillningen (man behöfver blott återkalla i minnet resul
tatet af de gemensamma voteringarne i likartade frågor), då det vore lika 
oklokt att genom förhöjning i tullsatserna å vissa allmänna konsumtions
artiklar söka fylla bristen, så torde Utskottet icke saknat giltiga skäl att 
från eu inkomsttitel, som för närvarande blott lemnar 1,300,000 R:dr af 
de cirka 28 millioner, som genom direkt eller indirekt bevillning inflyta 
i statskassan, söka bereda en del af den inkomst, som måste anskaffas.

På de skäl jag nu anfört, yrkar jag fortfarande bifall till punkten.

Herr Folkskock: Herr Talman! Mine Herrar! Det förundrar
mig sannerligen icke, att Kammaren med eu viss förvåning mottagit detta 
arbete från Bevillnings-Utskottet. Jag får erkänna, att, då det inkom till 
Bevillnings-Utskottets plenum, blef jag för min del särdeles förvånad så
väl öfver sjelfva förslaget, som deröfver att det framkom i så att säga 
riksdagens elfte timme; hade det framkommit förr, skulle det måhända 
blifvit" mottaget med större välvilja, synnerligen om det blifvit utfördt till 
alla sina konseqvenser. hvilket nu icke är förhållandet. Bevillnings-Ut
skottet ansåg sig böra besvara motionerna i frågan och skaffa medel till 
de stora anslag, hvilka man tänkte ovilkorligen vid denna riksdag skulle 
erfordras. Det fann då, utom de skattetitlar, som redan tillgripits, endast 
tvänne saker att välja på: tobak och stämpelpapper. Nu har Utskottet 
kasserat det förra och Herrarne slippa från accisen å tobak, hvilket för
modligen i denna Kammare blir väl upptaget. Emellertid har den före
varande förordningen blifvit utarbetad på ett föga tillfredsställande sätt. 
och jag har derföre inom Utskottet reserverat mig mot flera af de efter
följande punkterna, hvilka väl äro af större betydelse än den föreliggande. 
Det är väl dock måhända bäst att redan nu yttra sig, då det andra 
kanske faller af sig sjelf; och jag får då förklara, att jag i alla de frå
gor, som röra en ny beskattning, varit af annan tanke än Utskottet.

Det har blifvit" sagdt, att redan på 1 (500-talet en lag stiftades i detta 
afseende, men den tillämpades aldrig och emot togs för öfrigt med största 
motvilja utaf nationen och försvann. Sedan vi nu så lyckligt sluppit från 
den, är det väl ej skäl att ånyo upptaga densamma. Att här, såsom en 
ledamot af Utskottet yrkat, skulle ske en återremiss, vore fullkomligt 
gagnlöst, ty Bevillnings-Utskottets tid är nu mot slutet af riksdagen så 
upptagen, att något tillfredsställande resultat vore omöjligt att vinna. 
Jag yrkar derföre afslag icke blott på denna punkt, utan äfven på de



följande, der man föreslår, att någon ny skatt skall åläggas den svenska 
allmänheten.

Herr Geijer: Herr Talman! mine Herrar! Ingen kunde hysa större
motvilja mot förslaget än jag, då jag först hörde det behandlas 

i Bevillnings-Utskottet, men ju mera arbetet fortskred derstädes, desto 
mera blef jag öfvertygad om, att det både var praktiskt och lämpligt. 
Att verkligen så är, bevisas deraf, att de stora industriidkande länderna 
Frankrike, England och Nordamerika länge tillämpat detta beskattnings- 
system och med stor fördel. I England hafva sålunda sedan år 1860 in
komsterna utaf stämpelskatten ökats med mera än 50 procent, men tull
inkomsterna under samma tid ej synnerligen stigit, hvaraf synes, att man 
der icke hyser någon farhåga, att den skall verka betungande på den all
männa rörelsen och i alla händelser mindre skada än hög tull på nöd
vändiga konsumtionsartiklar. Det är i allmänhet ett mindre tacksamt 
göromål att framlägga förslag till nya skatter, och det är gifvet, att man 
skall röna motstånd af de klasser beskattningen företrädesvis gäller. Men 
jag tror, att om man lugnt öfverväger detta förslag, skall man omsider 
komma till samma resultat, till hvilket jag för min del kommit. Det enda 
jag haft att anmärka är, att jag ansett att denna fråga borde hafva blifvit 
behandlad af Bevillnings-Utskottet och Lag-Utskottet i förening. Det är 
ett stort fel, att så icke skett, och jag har deremot inlagt min reservation. 
Jag upprepar det: man bör med lugn öfverväga denna sak, och då man 
efter att hafva höjt allmänna bevillningen så högt man lämpligen kan, 
har att skilja på stämpelpappersafgiften å ena sidan och accis å tobak 
eller tull å socker och kaffe å andra, så tror jag icke, att man vid moget 
öfvervägande skulle välja det sednare alternativet. Riksdagen bär beslutat 
stora utgifter, som i framtiden antagligen komma att ökas. Utskottets 
pligt bär derföre varit att utfinna nya utvägar för behofvens fyllande, och 
mig synes Utskottet hafva anfört fullt giltiga skäl för att framlägga detta 
förslag till Riksdagens öfvervägande, och min tro är, att det inom en ej 
aflägsen tid vinner bifall.

Herr Ry land er: Herr Talman! mine Herrar! Öfver flera punkter 
i detta Utskottsbetänkande hafva jemte den nu föredragna, yttranden 
blifvit afgifua och skarpa anmärkningar blifvit framställda. För min del 
har jag inom Utskottet varnat mot följderna af att antaga detta förslag, 
och jag kan således icke taga åt mig dessa tillvitelser mot Utskottet, de 
tvärtom öfverensstämma med hvad jag sjelf uttalat i min reservation. Här 
har från flera håll uttalats den åsigt, att endast kapitalister skulle drab
bas af den nya beskattningen, och eu ledamot utaf Bevillnings-Utskottet 
från Norrland har här i Kammaren uttalat samma mening. Jag kan icke 
annat än inlägga min lifliga protest mot dylika yttranden. De bestå som 
uttalat sig mot förslaget, hafva emellertid gjort det i hufvudsaklig öfver
ensstämmelse med den reservation jag afgifvit, i det de nemligen ansett, 
att Bevillnings-Utskottet icke egde att föreslå en sådan beskattning och 
föreskrifva handlingarnes laglighet annat än i sammansatt Lag- och Be- 
villnings-Utskott. Tv icke kan Bevillnings-Utskottet ega befogenhet att 
föreskrifva hvad det t. ex. gjort, då det å sid. 26 säger: “och vare sådan
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handling, som icke blifvit med behörig stämpel försedd, inför lag ogiltig. “ 
Detta anser jag ligga helt och hållet utom Utskottets område, ty det kan 
endast behandlas tillsammans med Lag-Utskottet.

Jag förenar mig således med dem, som yrkat afslag å denna punkt, 
och jag får tillika anhålla, att de af de efterföljande punkterna, hvari 
någon skatt är föreslagen, äfven måtte af Kammaren afslås.

Herr Öar lön:

Herr Granlund instämde.

Herr Uhr: Herr Talman! Jag har begärt ordet egentligen derför,
att en af utskottsbetänkandets ifrigaste försvarare fallit i förundran der
öfver, att Andra Kammaren, som förut höjt bevillningen för ordnar och 
tomma titlar, i förevarande fall icke vill gå in på någon förhöjning af 
bevillningen. Det förundrar mig, att han kunde fälla ett sådant yttrande. 
Har man någonsin hört, att en person icke haft råd att bära ordnar, om 
än aldrig så många? Vill någon icke taga mot en orden, så kan han 
slippa, och betalar då alltså ingen bevillning derför. Vill någon icke taga 
mot en fullmakt på en högre rang, så slipper han också, och beliöfver 
då ej heller betala. Men i förevarande fall måste man betala, och här 
trodde denne talare sig träffa dem som hafva förmågan att betala. På 
det att hvar och en skall kunna veta sin skyldighet, vill en annan talare 
hafva förordningen införd i almanachan. Men detta är att göra intrång 
på Vetenskaps-akademien, som eger privilegium på almanachan och be
stämmer hvad som deri skall intagas; detta kan hvarken Riksdagen eller 
Bevillnings-Utskottet eller någon enskild ledamot eller talare bestämma 
Om denna punkt bifalles, vore man risk underkastad vid försändande af 
en vara ifrån stad till stad, ja nära nog ifrån by till by. Jag yrkar afslag.

Herr H i er ta: I anseende till den ifver hvarmed en ledamot på 
Norrlandsbänken å denna sida försvarat ifrågavarande förslag från Bevill
nings-Utskottet — såvida jag kunnat rätt uppfatta hans anförande, fram- 
sagdt med så snabba utförsgåfvor — skall jag anhålla att få uppläsa en 
reservation mot Betänkandet, som jag anser innehålla det kraftigaste ar
gument mot denna talare, — den är utaf Herr E. Häggström: “Under
den närmast föregående tiden har Riksdagen beslutit åtskilliga förändrin
gar i förordningen om stämpelpapper och borttagit flera föråldrade stad
gande^ som ansetts betungande och ledande till en orättvis beskattning 
samt såsom hufvudgrund antagit: att skuldebref, godkända räkningar m. 
in. skulle med stämpel förses, när de inför domstol eller hos exekutor 
uppvisas. Tvärtemot denna åsigt har Bevillnings-Utskottet nu föreslagit, 
att certeparti er, skuldebref af alla slag, godkända eller protesterade vexlar 
enskilda assignation!- m. in. skola med stämpel beläggas, och dervid fästat 
det vilkor, att sådan handling, som icke blifvit med behörig stämpel för
sedd, skall inför lag vara ogiltig. Då jag för min del anser vådan af en 
sådan föreskrift vara alltför stor och leda till många obehag och förluster, 
och de föreslagna utgifterna icke utgöra annat än en högst besvärlig in
direkt beskattning, som väl träffar den allmänna rörelsen ganska tungt,
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men ingalunda, såsom Utskottet afsett, de medlemmar, hvilka mera än 
några andra undgå ett rättmätigt utgörande af inkomstbevillningen, så 
har jag icke kunnat godkänna Utskottets förslag."

Jag^ upplyses bär af eu granne, att det icke är Herr Hseggström från 
denna Kammare, utan Herr Häggström från Första Kammaren, hvarom 
här är fråga. Jag får derför bedja denna Kammarens Herr Hteggström om 
ursäkt, för det Första Kammarens Herr Häggström är af olika mening 
med honom, då jag deremot trodde att det var han sjelf. Emellertid tror 
jag, att den Förste Kammarens Hseggström hade långt mera rätt i sin 
åsigt än den Andra Kammarens.

Herr Falk: Herr Talman! mine Herrar! Jag anser, att om ifråga
varande förändring skulle blifva af Riksdagen antagen, skulle derigenom 
åstadkommas så många olägenheter och så mycket trassel, att det inga
lunda skulle komma att motsvaras af de inkomster som staten derigenom 
bereddes. På grund af denna min åsigt kommer jag att rösta för afslag 

denna och de följande punkterna i samma syfte, hvilka uti betänkandet 
förekomma.

Öfverläggningen var slutad. Med afslag å Utskottets hemställan be
slöt Kammaren, att hithörande stadgande i nu gällande stämpelpappers- 
författning skulle bibehållas oförändradt.

Punkterna 10—1,2.

Biföllos.

Punkten 13.

Herr Lyttkens: På förut anförda skäl yrkar jag afslag å denna
punkt af Betänkandet och bibehållande af nu gällande afgift.

Vidare anfördes ej. Kammaren afslog Utskottets hemställan, under 
förklarande att stämpelafgiften för mäklareslutsedlar skulle utgå med oför
ändradt belopp.

Punkterna 14—17.

Den 5 Maj,

Biföllos.

Punkten 18.

Friherre Fock: Herr Talman! mine Herrar! Då jag såväl mot 
denna som följande punkter anmält min reservation i främsta rummet mot 
hvad der föreslaget blifvit rörande stämpling af såväl skuldebref sojn vex- 
lar att betalas vid anfordran, men denna reservation utaf ett förbiseende 
icke blifvit i betänkandet intagen, så ber jag att få här anmäla densamma. 
Jag har icke kunnat instämma uti Utskottets åsigt om stämpelbeläggning
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å bär ifrågavarande handlingar, utaf skäl som redan förut under diskus
sionen i väsendtlig mån anförts. Det är sannolikt, att om ett sådant för
slag som detta blefve lag, det skulle föranleda mångahanda förvecklingar 
och svårigheter, på grund deraf att lagen för mången ej vore känd. Det 
skulle sålunda otvifvelaktigt framkalla många förluster, hvartill jag icke 
vill med min röst bidraga. Vidare skulle härigenom läggas ett mindre 
lämpligt band på den rörelse, som under sednare tider utvecklat sig och 
som det är skäl att på allt sätt uppmuntra, nemligen depositions- och 
vexelrörelsen. Denna är för det allmänna af så stor vigt, att man för 
det närvarande åtminstone icke genom några hämmande åtgärder bör 
hindra dess utveckling. Den dag kan tvifvelsutan komma, då statsverkets 
behof ovilkorligen fordra ett anlitande af denna utväg, och då först är 
det tids nog att tillgripa detta medel. Åt allt hvad förut blindt åt andra 
talare yttradt är detta så klart, att jag icke behöfver vidare orda här
öfver, utan inskränker jag mig till att yrka afslag å såväl nu föredragna 
som nästföljande punkt.

Herr Bylander instämde med Friherre Fock i hans yrkande på 
afslag.

Herr Östman: Jag anser för min del vara klokast att bibehålla
det nuvarande. Ty att lägga karta å 10 öre på handlingar, hvilkas be
lopp understiger 500 R:dr, tror jag skulle kosta staten mer. Jag får 
derför yrka afslag ii förevarande punkt.

Herr Anders Andersson i Intagan. Herr Talman! mino Herrar! 
Då jag icke inom Utskottet varit utaf pluralitetens åsigt, har jag reserve
rat mig mot denna punkt; ty i likhet med hvad här utaf andra talare 
framhållits, anser jag att antagandet af detta förslag skulle leda till 
många förvecklingar. För öfrigt anser jag hela ändringsförslaget vid inne
varande riksdag fullkomligt obehöfiigt. På grund häraf samt med anled
ning af de skäl, som af Friherre Fock blindt anförda, yrkar jag afslag å 
den föreliggande punkten.

Herr Jöns Rundbäck: Jag kan icke komma till annat resultat
än de föregående talarne, men jag ber att få fästa uppmärksamheten på 
eu omständighet, särskilt med afseende å denna punkt. Det har vid 
denna riksdag väckts motion derom, att inteckningar måtte varda befriade 
från stämpelafgifts erläggande, och då jag är åt den åsigt, ^ att detta är 
det enda slags skuldsedlar, som på detta vis stämplas, sä måste jag yrka 
bifall till nämnda motion, på det äfven dessa skuldsedlar måtte blifva be
friade från denna afgift. Hvar och en vet, att realkrediten här i landet 
på sednare åren kämpat mot stora svårigheter; den massa af obligationer, 
aktier, o. s. v. som nu utlemnas, gör, att det efter denna dag blir svårare 
och svårare att kunna belåna inteckningar. Denna beskattning är dess
utom desto orättvisare, som såväl kapitalisten som jordegaren båda två 
såväl innan som efter en belåning af en inteckning för båda slagen af 
egendom erlägga bevillning, och blir denna stämpelafgift derföre en dubbel 
beskattning.
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Jag yrkar således icke blott afslag å Utskottets hemställan, utan äf
ven på samma gång bifall till Herr Anders Perssons motion.

Herr Hjelm: Herr Talman! Jag är till väsendtlig del förekommen 
åt den siste talaren, hvarför jag afstår från ordet, med tillkännagifvande 
att jag yrkar afslag å denna punkt, och jag hoppas, att den aldrig skall 
komma att blifva gällande i vår lag.

Herr Almqvist: Herr Talman! mina Herrar! Utom allt tvifvel
fordras det en viss grad af mod att uppträda till försvar för en fråga, 
mot hvilken opinionen så skarpt uttalat sig och som särskild! af denna 
Kammare rönt sä häftigt motstånd. Jag vill dock tillåta mig ännu en 
gäng säga, att Utskottet, med kännedom om den beredvillighet som inom 
Riksdagen visat sig i afseende å beviljandet af anslag och med förutseende 
af de stora behof, som vidare kunna uppkomma, funnit det vara en oaf
vislig pligt att åtminstone framlägga ett förslag, hvaröfver Riksdagen finge 
tillfälle yttra sig, och genom hvilket ej oväsendtlig!! statsinkomster kunde 
beredas, utan att för de mindre bemedlade blifva alltför kännbara. Vi 
se nemligen utaf. det förslag, som här är afgifvet, att smärre och obetyd
liga belopp skulle så föga drabbas af den föreslagna stämpelafgiften att 
någon märkbar känning deraf icke skulle kunna föranledas för den min
dre bemedlade, och de föreslagna stämpelbeloppen äro jemväl å affärshand
lingar af större omfattning af så ringa betydelse i förhållande till de sum
mor som dermed skulle beskattas, att desamma icke lära kunna på nå
got sätt anses, komma att på rörelsen utöfva något märkbart inflytande. 
Det är dock icke utan sin betydelse, att denna Kammare nu så bestämdt 
uttalat sig. i denna fråga, tv man finner derutaf, att ett förslag i denna 
riktning för det närvarande icke har att påräkna något understöd eller 
bifall af densamma.

Man får således tänka på andra utvägar för att bereda medel till 
statens behof. Det är dock möjligt, att man vid lugnare eftersinnande 
och vid närmare bekantskap med förslaget verkligen skall finna, att det
samma icke bör för de skattdragande blifva af någon synnerligt kännbar 
betydelse, fastän genom det ifrågasatta beskattningssättet ganska väsendt- 
liga tillökningar i statens inkomster skulle kunna beredas, hvarför jag 
icke anser det osannolikt, att ett ånyo framlagdt förslag i denna syftning 
vid en annan riksdag skulle kunna, med vissa förändringar, vinna fram
gång. Sådant förslaget nu är, anser jag det i viss grad ofullständigt, 
enär det utesluter alla slags qvitto,nser. Detta afgjordes inom Utskottet 
genom den förseglade sedeln, men uti eu af liera ledamöter och jemväl af 
mig underskrifven reservation har man yrkat äfven qvittensens beläggande 
med stämpel. Hade den nu föredragna punkten rönt Kammarens bistånd, 
skulle, jag yrkat bifall jemväl till den ifrågavarande reservationen, då, om 
principen blifvit godkänd, det icke varit något skål att från stämpelafgift 
undantaga qvittenser och andra i reservationen angifna handlingar; men 
som förhållandet nu är, då frågan lärer få hvila, till dess uppfattningen 
om detta beskattningssätt möjligen blir gynnsammare, har jag endast i 
förbigående velat påpeka förhållandet med den genom eu tilhällighet utur
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förslaget uteslutna deleu, hvilken eljest för eu konseqvent tillämpning af 
det ifrågasatta beräkningssättet bort deri upptagas.

Ehuru jag förutser utgången af denna förhandling, kan jag icke un
derlåta att yrka bifall till den ifrågavarande punkten, hvars antagande 
ingalunda, enligt matt förmenande, skulle föranleda de stora svårigheter, 
som de flesta talare här trott sig finna. Det är dock mer grundsatsen, 
hvilken ligger nedlagd i detta förslag, som jag velat försvara, än hopp 
om att vid detta tillfälle, då sinnesstämningen är så förunderligt ogyn- 
samt stämd mot Utskottets förslag, genom bemötande af de gjorda an- 
märkningarne, vinna bifall till punkten, hvarför jag ock nu funnit lämp
ligast att endast yttra mig om frågan i sin allmänlighet.

Herr Sven Nilsson i Efveröd: De ledamöter af Bevillnings
utskottet, som försvarat och yrkat bifall till denna punkt, hafva gjort det 
i ändamål att på detta sätt bereda statsverket ökade inkomster. Enligt 
min tanke är denna väg icke blott farlig att beträda utan äfven högst 
dålig, ty det föreslagna stadgandet skulle, om detsamma upphöjdes till lag, 
medföra den största oreda i affärsförhållandena samt oundvikligen göra 
många medborgare till lagbrytare. Det har dock misslyckats Utskottet 
att inom sig vinna pluralitet för bifall till åtskilliga af eu motionär gjorda 
framställningar, som nu med rätta af Utskottet afstyrkts. Men om ej så 
skett, skulle Utskottet utan tvifvel satt kronan på verket för att försöka 
bereda svenska folket trakasserier och besvär utan motsvarande fördelai 
för staten.

Jag anser dessutom det föreslagna beskattningssättet vara alldeles 
omöjligt att i de flesta fallen kunna tillämpas, åtminstone pa landet, och 
ber derföre Kammaren med den största enighet motverka införandet af 
detsamma. _

I afseende på stämpelbeläggning af de skuldebref eller andra fordrings- 
bevis, på grund af hvilka inteckning sökes, är jag af alldeles samma me
ning som en föregående talare på Göteborgs-bänken. Man ma nemligen 
besinna, att stämpelafgiften för sådana skuldebref drabbar icke långifvaien 
och kapitalisten, utan lånesökanden, ty långifvaren vet nog att göra såsom 
vilkor före lånets afsilande, att den lånebehöfvande får betala både dessa 
och andra omkostnader lör den säkerhet, som skulle beredas genom in
teckningen. Det nuvarande sättet att genom stämpelafgift i detta fall be
skatta den verkliga förmögenheten träffar således icke det rätta beskatt- 
ningsföremålet. Jag yrkar på grund häraf bifall till Herr Andels Perssons 
motion och i följd deraf afslag å Utskottets hemställan i denna punkt.

Herr Granlund: Det torde icke gerna kunna förnekas, att man
under eu tid, då det är eif. verkligt behof att bereda statsverket ökade 
inkomster, både väntat ett mera praktiskt förslag, än det Bevillnings
utskottet nu framlagt; men föga kunde man ana, att ett förslag att öka 
statens inkomster genom en förhöjd stämpelpappersbevillning skulle så helt 
och hållet kasta sig in på den allmänna rörelsen och söka att från den
samma hemta beliötiiga inkomster. Utskottets förslag tycktes inom denna 
Kammare vinna sympatier, så länge irågan var om att beskatta fåfängan,
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^ hade till och med den framgång hos Kammaren, att man för
dubblade denna skatt; men jag kan icke erkänna såsom rättvist, att man 
fördubblat stämpelafgiften för fullmakter åt skeppsklarerare, stadsmäklare 
och andra dylika personer, ty denna ökade afgift kommer att fälla tungt 
pa de många, som egna sig åt sådana yrken och åtminstone till en bör
jan ega ringa inkomster deraf.

c förslag i nu föreliggande punkt att lägga en särskild afgift
pa skuldebref af alla slag med flera dermed jemförliga fordringsbevis 
skulle, i händelse det antages, komma att väcka allmänt ogillande i hela 
landet. Hvem kommer att drabbas af denna skatt? Icke blir det kapi
talisten, utan låntagaren. I likhet med flere föregående talare finner äf- 
ven jag det vara staten ovärdigt att stifta en lag, som skulle göra mån^a 
af dess medlemmar till lagbrytare i följd af obekantskapen med denna nya 
lagens bud och förorsaka dem stora förluster genom bestämmelsen, att 
rnanga inför lag eljest giltiga handlingar skola, om de icke förses med be
hörig stämpel, anses såsom ogiltiga. I anledning af de oräkneliga trakas
serier detta förslag skulle medföra, om det upphöjdes till lag, yrkar ja°- 
afslag å denna punkt. °

Herr Olof I redrik Pettersson: 1 händelse Utskottets förslag
i denna punkt vinner bifall, skall detsamma, enligt min tanke, endast leda 
till mycken oreda, på samma gång det innefattar ringa kontroll för staten. 
Det är min mening, att de i lånebehof stadda medborgare äfven utan den 
föreslagna afgiften, som i. verkligheten kommer att drabba låntagaren och 
icke långifvaren, fa vidkännas nog dryga kostnader derigenom, att de vid 
flera tillfällen nödgas betala långt högre ränta på upplånade penningar, 
an den i lag föreskrima, och jag anser, att det är klokast att förkasta 
Utskottets förslag. Jag yrkar alltså afslag å Utskottets hemställan i 
denna punkt.

Herr Per Eriksson i Wik: Då Herr Friherre A. Raabs förslag
stämpel belägga fraktsedlar, qvittenser och kontrakt, äfven då de 

ej för domstol uppvisas, förevar till behandling i Bevillnings-Utskottet, 
yrkade jag afslag å detsamma, och det blef äfven af Utskottet förkastadt; 
men det gick icke så lätt att förhindra antagandet af det förslag, som 
Utskottet nu framlagt i denna punkt, enär Första Kammarens ledamöter 
inom Utskottet förespeglade de stora inkomster staten skulle erhålla ge
nom nämnda förslag. Det väckte likväl så stort motstånd inom Utskottet, 
att det endast tillkom på grund af den förseglade sedelns utslag. Det var 
förgäfves jag erinrade om den störa oreda, ett sådant förslag skulle åstad
komma i landsorten; man ville icke lyssna till mina föreställningar derom, 
till stod för detta förslag har man åberopat, att man i England redan 
länge haft stämpelafgift å vexlar, skuldebref och flera andra slags affärs- 
papper, samt att en dylik stämpelafgift äfven borde kunna hos oss införas 
och tåligt fördragas. Men enligt min tanke äro förhållandena i England 
helt olika med våra förhållanden.

redan i min reservation påpekat icke blott de svårigheter att 
efterlefva lagens bud och utöfva kontroll öfver denna efterlefnad, förslaget 
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skulle medföra, utan äfven orättvisan deri, att eu eljest inför lag giltig 
handling skulle förlora sin giltighet, om den icke vore med behörig stäm
pel försedd, vill jag icke nu upprepa de betänkligheter jag hyser att an
taga förslaget, utan inskränker mig till att yrka afslag på Utskottets hem
ställan i denna punkt.

Herr Fredricson: Af alla punkter i Utskottets förslag är nu
förevarande, enligt min tanke, den mest orimliga, och detta bevisas bäst ge
nom den föreslagna bestämmelsen, att alla handlingar, som eljest äro in
för lag giltiga, skola, om de icke äro försedda med behörig stämpel, anses 
ogiltiga. Till hvilken oreda och hvilka förvecklingar i afiarslifvet detta 
förslag skulle leda, är lätt att finna. Såsom af min reservation synes, 
har jag icke instämt i detta förslag, på hvilket jag nu yrkar afslag.

Herr Anders Pehr sson från Malmöhus län: Jag har endast be
gärt ordet för att tillkännagifva, att, då jag, på sätt af min motion synes, 
icke funnit det vara rättvist, att skuldebref, då de lör inteckning hos 
domstol företes, skola vara underkastade stämpelafgift, jag till alla delar 
instämmer i Herr Jöns Rundbäcks yrkande.

Herr Carlén: Jag har begärt ordet blott för att tillkännagifva att,
ehuru jag har sympatier för det af Herr Anders Pehrsson väckta och af 
Herr Jöns Rundbäck omfattade förslag, så mycket mera som jag sjelf, un
der den tid jag var ledamot al Borgareståndet, väckte eu motion i samma 
syfte, jag likväl tror, att det icke är klokt att lör närvarande vidtaga den 
af Herr Anders Pehrsson föreslagna åtgärd att medgifva skuldebref, då de 
för inteckning vid domstol företes, befrielse från stämpelafgift, enär sta
ten då skulle gå i mistning af eu årlig inkomst utaf omkring 120,000 R:dr. 
jag tror det vara lämpligare att se tiden an och icke nu utstryka en 
skatte ti tel, vid hvilken folket blifvit van, synuerligast som Kammaren, vid 
behandling af en föregående punkt i Utskottets förslag, beslöt att aflåta 
en underdånig skrivelse till Kongl. Maj:t med anhållan om eu utredning 
af det belopp, hvartill stämpelpappersalgiften för hvarje åt de väsendtli- 
gaste titlarne i förordningen under de sednaste åren uppgått. Sedan man 
erhållit en utredning i detta afseende blir det lätt att åstadkomma en 
jemnare fördelning af stämpelafgiften emellan de särskilda titlarne och att 
på en annan titel lägga det belopp, hvarifrån man vill befria skuldebref 
och dermed jemförliga afiärspapper; men att nu ensidigt utstryka stämpel
afgiften för skuldebref, då de för inteckning vid domstol uppvisas, synes 
mig icke vara lämpligt. I förut omnämnda af mig väckta motion hade 
jag ock tillsett, att ett mot stämpelafgiften lör skuldebref, som intecknas, 
svarande inkomstbelopp skulle kunna hemtas från en annan skattetitel. 
Jag hemställer derföre till Herr Jöns Rundbäck och dem, som med^ ho
nom instämt, att låta det af dem framställda yrkande för närvarande falla.

I öfrigt får jag fästa uppmärksamheten derå, att Utskottets förslag 
blifvit så uppstäldt, att man icke erhållit annat svar på Herr Anders 
Pehrssons motion, än hvad nu föredragna punkt innehåller, och jag tillåter 
mig derföre hemställa till Herr Talmannen om proposition på det yrkande, 
att Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan i denna punkt och i
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sammanhang dermed å Herr Anders Pehrssons motion, bibehåller förord
ningens nuvarande stadgande i detta afseende.

Herr Jöns Rundbäck: Jag ber endast att få besvara den siste 
ylande dermed, att jag hoppas, att då Kammaren underkänner 

Utskottets förslag i denna punkt, den på samma gång skall bifalla Herr 
Anders Pehrssons motion, ty det kan icke vara principenligt att pålägga 
e“ , aäarspapper och just dem, som äro svårast att placera, en högre 
stämpelafgift an andra handlingar af samma slag. Jag hemställer fort
farande om bifall till mitt yrkande.

Hen Gallon: Den siste talaren anförde väl första gången, då han
r8, oraet’. ^et honom nyss upprepade skäl, men jag ansåg mig icke 
behöfva vederlägga detsamma, ty jag trodde, att han vid närmare efter
sinnande skulle finna, att det af honom åberopade förhållande icke i 
verkligheten egen rum. De skuldebref, som för inteckning vid domstol företes 
aro icke de enda fordringsbevis, som beläggas med stämpel, ty ännu gäl
lande förordning om stämpelpappersafgift bestämmer, att skuldebref af 
alla slag, godkända räkningar, godkända eller protesterade vexlar och en
skilda assignationer äro underkastade stämpelafgift, alltid, då de hos do
maren eller exsekutor uppvisas, och således är det icke blott vid inteck- 
ning, nian äfven vid lagsökning, som skuldebrefven karteras. Den enda 
? :~.na~ef- aarjid^ c^en’ :nan vid inteckning erlägger stämpelafgiften 

ar <iet icke alltid gäldenär), som drabbas af denna 
atgnt, ty otta, sökes inteckning på grund af fordringshandlingar, vid hvil- 
kas utfärdande gäldenären icke medgifva inteckning, och då får fordrings- 
egaren betala stämpeln. I dessa fäll träffar man ju det rätta beskattnings- 
foremalet, nemligen långifvaren och kapitalisten, och honom sker då in
gen orätt genom stämpelafgiften.

Heii An d ers Pehrsson från Malmöhus län : Det är visserligen sannt, 
ati alla skuldebref äro enligt lag i viss mån underkastade stämpelafgift, då de 
för domaren eller exsekutor företes, men det ligger, enligt mitt förmenande, en 
stor skilnad deruti, då skuldebrefven för inteckning uppvisas vid domstol eller 
då de för indrifning lemnas till exsekutorn. Jag medgifver gerna, att ge
nom mitt förslag eu minskning i statsinkomsterna skulle ega rum. hvilken 
minskning man uppgift till omkring 120.000 R:dr årligen; men här är 
det blott fråga om det är rättvist att stämpelafgiften skulle drabba det 
ena anärspapperet och icke det andra, och huruvida staten bör ega rätt 
att vid inteckning af skuldebref upptaga denna afgift på förhand Om 
någon sjelf söker inteckning i sitt hemman eller någon annan sin fastig
het, och då far betala stämpelafgift, så vore derom icke så mycket att 
saga, om blott penningar erhöllos på en dylik säkerhetshandling; men 
detta är icke alltid fallet, ty först efteråt, sedan inteckningsbeviset blifvit 
utiardadt, måste innehafvare^ af detta säkerhetspapper söka att få det 
belånadt. Strängt taget är inteckningsbeviset blott ett bevis derom att 
man ar egare af hemmanet eller fastigheten, samt medför visserligen äf
ven en viss förmånsrätt, men antingen man lyckas upplåna penningar
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mot pant af skuldebrefvet eller icke, måste man dock i förskott betala 
kartan. Jag yrkar fortfarande bifall till min förut gjorda hemställan.

Efter denna öfverläggning blef Utskottets hemställan utslagen af Kam
maren, som beslöt, att nu gällande stämpelpappersförfattnings hithörande 
stadgande skulle oförändradt bibehållas.

Punkten 19.

Herr Kylander: Jag anhåller blott att i konseqvens med Kam
marens beslut i föregående punkt tå yrka utslag äfven å denna punkt i 
Utskottets förslag.

Vidare anfördes ej. Utskottets hemställan afslogs och nuvarande 
stadgandet bibehölls oförändradt.

Punkterna 20—22.

Utskottets hemställanden i dessa punkter blefvo på yrkanden af Herr 
Carlén, särskilt vid hvarje punkt, af Kammaren afslagna, och beslöts, 
att nu gällande stämpelpappersförfattnings hithörande stadganden skulle 
bibehållas oförändrade.

Punkten 23.
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Bifölls.

Punkterna 24—26.

På yrkanden af Herr Carlén, särskilt vid hvar och en af dessa 
punkter, afslog Kammaren Utskottets hemställanden och förklarade, att 
nuvarande stämpelförfattnings här omförmälda stadganden skulle fort
farande gälla.

Punkten 27.

Herr Carlén: Jag har egentligen icke något emot ett bifall till 
Utskottets förslag i denna punkt, men jag anhåller blott, att någon af 
Utskottets ledamöter måtte upplysa Kammaren om Utskottets mening i 
afseende på bötesbeloppet, huruvida detta skall vara 30 procent af det 
felande stämpelbeloppet, såsom förslaget å sidan 25 innehåller, eller 50 
procent, enligt hvad författningsförslaget å sidan 35 utvisar. Då menin
gen väl icke är att mildra den hittills gällande förordningens straffbestäm
melse, antager jag att ett tryckfel här egt rum, och torde derföre denna 
punkt höra' bifallas med den ändring, att orden “30 procent11 å sidan 25 
utbytas mot “50 procent11.

Herr Nils Larson: Såsom en ledamot af Utskottet redan upp
lyst, har genom tryckfel siffran 30 inkommit i stället för 50, och jag hem-
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ställer derföre, att rättelse härutinnan måtte göras samt förslaget i öfrigt 
godkännas.

Herr Almquist: Det är verkligen så, som tvänne talare redan upp
lyst, nemligen att Utskottet haft för afsigt att bestämma bötesbeloppet 
till minst 50 procent af det felande stämpelbeloppet, på sätt författnings- 
förslaget äfven utmärker, men att siffran 30 i följd af tryckfel insmugit 
sig i sjelfva betänkandet.

Öfverläggningen var slutad. Med förbehåll om rättelse af det an
märkta tryckfelet, nemligen att de mot slutet af Utskottets hemställan 
förekommande orden: “beräknas till minst 30 procent“ borde ändras till: 

beräknas till minst 50 procent“, biföll Kammaren i öfrigt förevarande 
hemställan.

Punkten 38.

På yrkande af Herr Carton blef Utskottets hemställan utslagen och 
bibeböllos nu gällande föreskrifter.

Sedan öfriga punkter i Utskottets betänkande sålunda blifvit före
dragna, företogs, enligt den af Kammaren beslutade föredragningsordning, 
nu slutligen till afgörande:

Punkten 1.

Mom. a).

Hvad Utskottet hemställt såväl i detta moment, som i de dernäst före
dragna momenten b) och c) af förevarande första punkten, blef, på yrkande 
af Herr Carlén, afslaget af Kammaren, som beslöt, att de författnings- 
stadganden, deri ändringar här föreslagits, skulle oförändrade bibehållas.

I sammanhang med och såsom eu följd af de nu fattade besluten, 
förklarade Kammaren, i fråga om det vid betänkandet fogade förslag till 
författning angående stämpelpappersafgiften:

att samma förslag, fiir så vidt det afsåg ändringar i nu gällande 
stämpelpappersförfattnings 2:dra, 7:de och 9:de §§, skulle anses hafva 
förfallit, hvaremot den nya lydelse, som föreslagits för §§ 3, 4, 6, 8 och 
16, godkändes, dock med förbehåll om de ändringar i dessa paragrafer, 
som påkallades af Kammarens här ofvan omförmälda beslut.

§ 8.

Föredrogs Banko-Utskottets memorial N:o 13, angående lista, 2:dra 
och 3:dje samt o:te och 6:te artiklarne i Banko-reglementet.

Punkterna 1 och 2.

Den 5 Maj.
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Punkten 3.

Herr H seg er marek: Då tredje och fjerde punkterna i detta betän
kande stå i oskiljaktigt sammanhang med hvarandra, anhåller jag, att äf
ven den fjerde punkten nu måtte föredragas och det måtte tillåtas mig 
att derefter åter yttra mig i saken.

Med bifall till Herr Ilcegermarcks hemställan, beslöt Kammaren, att 
äfven punkten 4 i sammanhang med den 3:dje nu skulle föredragas. 
Fjerde punkten blef alltså uppläst, hvarefter yttrade:

Herr Hsegermarck: Jag vill blott med åberopande af den af mig
vid dessa punkter i Utskottets förslag afgifna och betänkandet bifogade 
reservation yrka utslag å Utskottets hemställan i dessa punkter samt bibe
hållande af nuvarande paragraf i Banko-reglementet oförändrad.

Herr Diss Olof Larsson: För min del yrkar jag afsteg ä de nu 
föredragna punkterna. När Utskottet kunnat framkomma med ett för
slag, som — det kan ej vara obekant för Utskottet — skulle komma att 
väcka mycket missnöje på landsbygden, så hade jag väntat, att särdeles 
talande skäl för detsamma skulle af Utskottet blifvit anförda. Men några 
sådana har jag vid genomläsningen af Utskottets motivering ej kunnat 
upptäcka och de få skäl, som blifvit anförda för förändringen, har Ut
skottet sjelft vederlagt. Utskottet talar bland annat om, att meningen 
med detta förslag är att sprida silfvermynt på landsbygden, och sålunda 
bringa reda i de oriktiga begrepp, som för närvarande äro rådande derom, 
att sedlar äfven äro verkligt mynt på samma gång man skulle få silfret 
i den allmänna rörelsen: ja! detta låter något det! Men för att veder
lägga ett befaradt inkast om att bankens silfverfond skulle allt för myc
ket medtagas för prägling af allt det mynt, som skulle ersätta en-riks
dalerna, säger Utskottet — och dervid råkar det ut för att vederlägga sig 
sjelft — att andra sedelvalörer, och isynnerhet femriksdalerssedlar, till en 
stor del kommer att ersätta de indragna enriksdalerssedlarne och att följ
aktligen bankens silfver i ringa mån kommer att medtagas. Mot det på
ståendet, att den allmänna rörelsen, isynnerhet på landsbygden, kommer 
att lida genom enriksdalerssedlarnes borttagande hänvisar Utskottet till 
användande af frimärken för verkställande af smärre penningeliqvider. 
Det synes mig vara ganska besynnerligt att, på samma gång man vill 
söka reda allmänhetens begrepp, som man säger vara förvillade genom 
begagnande af sedlar såsom bytesmedel — genom att indraga sedlar af 
en riksdalers valör, man i samma ögonblick kan rekommendera frimärken 
såsom en särdeles passande ersättning för de sedlar man vill indraga och 
silfrets spridning, som Utskottet anför såsom ett hufvudmotiv huru 
vinnes detta genom sådana åtgärder? Derpå må Utskottet svara, ty icke 
kan jag det. Sedermera har Utskottet framkommit med ett skäl, som 
val skall vara dess kardinalskäl, och det är, att tillverkningskostnaden för 
dessa enriksdalerssedlar är särdeles stor; och Utskottet uppgifver till och 
med beloppet af dessa årliga omkostnader. Utom det att jag tror, att 
Riksbanken bör göra några uppoffringar för allmänheten, anser jag att
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Riksbankens förlust ej blir mindre genom att till större belopp utgifva 
silfverslantar, hvilka genom slitning äfven förlora i värde; och den för
lust, som derigenom förorsakas, blir kanske lika stor som kostnaden för 
tillverkning af enriksdalerssedlar, och när jag dertill lägger kostnaden för 
myntets prägling, som icke heller lärer kunna ske för intet, så är jag 
nästan böjd för att tro det banken icke gör någon vinst på den före
slagna förändringen. Dessutom bör man icke lemna obemärkt, att genom 
sedlarnes förstöring på ett eller annat sätt, hvarigenom banken undgår 
deras inlösande, uppstår vinst för Riksbanken, utan att den uppkommer 
på någons bekostnad, ty för den enskilde är förlusten oundviklig, så i 
ena som andra fallet, han må förlora vare sig en silfver- eller en sedel
riksdaler. Och när, som här är fallet, banken kan hafva en vinst, hvar
före beröfva honom den, när den uppkommer utan att någon förlorar 
derpå? det är väl icke nödigt att ställa så, att då den enskilde förlorar, 
äfven banken skall göra det, och dess förmögenhet minskas. Då jag så
lunda ej kunnat finna några talande skäl för Utskottets förslag, så får 
jag yrka afslag å detsamma.

Herr Per Nilsson i Espö: För min del kan jag ej annat än yrka 
bifall till Utskottets förslag i denna punkt. Jag minnes mycket väl, hvil- 
ket väsen det uppstod inom representationen, då fråga var om att bort
taga 16-, 12- och S-skilling-bankosedlarne. Mången ansåg nemligen då, 
att denna åtgärd skulle förorsaka skada och olägenhet för den allmänna 
rörelsen; men jag undrar, om man ej nu tycker att det är bra att dessa 
sedlar äro borta, och att- man har silfver i deras ställe. På, samma sätt 
tror jag- äfven att det skall gå, om vi besluta oss för att ersätta de nu 
bland folket cirkulerande enriksdalerssedlarne med silfver; ty det kan ej 
vara annat än fördelaktigt, att det kuranta vexelmyntet så mycket som 
möjligt utgöres af verkligt mynt och ej blott af papperslappar, som för 
mynt må anses. Jag är öfvertygad, att, om det nu föreliggande förslaget 
går igenom, så skall mången, som hittills motsatt sig denna reform, snart 
finna att vidtagandet af denna förändring varit ett ganska klokt och nyt
tigt beslut. Den närvarande tidpunkten är äfven särdeles lämplig för 
denna förändring, ty Riksbanken har just nu en ganska god tillgång på 
silfvervaluta.

Vid sådant förhållande kan det ej vara annat än ganska fördelak
tigt att låta utprägla eu större del af detta silfver, i stället för att låta 
det ligga omyntadt i bankens hvalf.

Jag upprepar att jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr Ola Månsson: Jag måste bekänna, att jag i denna fråga 
är af motsatt åsigt mot den siste talaren. Om Banko-Utskottet för detta 
sitt förslag att ur allmänna rörelsen borttaga enriksdalerssedlarne skulle 
i denna Kammare få uppbära lika mycket klander, som Bevillnings-Ut- 
skottet nyss erhållit för åtskilliga förslag i det nyss föredragna betänkan
det, så skulle det verkligen ej det ringaste förundra mig; ty jag för
säkrar, att, derest Banko-Utskottets nu föreliggande hemställan af Riks
dagen bleive antagen, detta i landsorten skulle, utom förargelse, äfven 
åstadkomma mycket trassel och besvär för den allmänna rörelsen.

Den 5 Maj.
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Jag får derföre på det bestämdaste anhålla, att Kammaren ville 
afslå detta förslag, ty det är i sanning väl förtjent af ett sådant öde.

Herr 0. B. Olsson: Jag skall ej länge upptaga Kammarens
tid, utan inskränker mig till att instämma uti Herr Liss Olof Larssons 
yttrande i denna fråga, samt yrkar följaktligen utslag å de föredragna 
punkterna.

Herr Ake Andersson: Jag kan ej instämma med min länskamrat
här midt öfver på andra sidan af salen, ty jag är fullkomligt öfvertygad 
derom, att, om vi nu beslöte oss för att borttaga enriksdalerssedlarne ur 
allmänna rörelsen, detta skulle väcka ganska stort missnöje i landsorten, 
hvarföre jag på de af Herr Liss Olof Larsson redan anförda skäl, hvilka 
torde vara tillräckligt talande för bibehållandet af dessa sedlar, yrkar af
steg å de nu föredragna punkterna af detta utlåtande.

Herr Peter Petersson: Det kunde visserligen finnas ganska
många skäl att anföra för bibehållandet af de nuvarande enriksdalerssedlarne, 
men, då Herr Hsegermarck i sin reservation så fullständigt utredt detta ämne, 
inskränker jag mig att, med afsteg å Utskottets förslag, yrka bifall till 
hans reservation.

Herr Olof Fredrik Pettersson: Då Herr Hsegermarck i sin
reservation tydligt och klart redogjort för hvad i detta ämne kan vara 
att anföra, vill jag inskränka mig till att yrka bifall till denna hans re
servation. Dock ber jag få tillägga, att om enriksdalerssedlarne skulle bort
tagas, komme det att medföra ganska stora olägenheter i landsorterna. Jag 
tror icke förlusten för banken vara af så stor beskaffenhet, utan den bör 
uppoffras för folkets beqvämlighet.

Herr Engrnan: Då jag hittills ej hört mera än en enda talare
yrka bifall till Utskottets förslag i de föredragna punkterna, så torde man 
med temlig säkerhet kunna antaga, att Kammaren kommer att afslå de
samma. Såsom landthandlare i Norrland har jag den erfarenheten, att 
man redan nu har stor brist på vexelmynt der uppe i landsorterna, och 
synnerligast i de trakter, som ligga mera aflägse från städerna. Nog kan 
det gå an i Skåne att hjelpa sig fram utan enriksdalerssedlar, ty i denna 
del finnes det, såsom Herr Per Nilsson i Espö äfven intygat, godt om 
vexelmynt, men ej i de Norrländska bygderna, hvarest man ofta måste 
färdas eller sända 20—30 mil till närmaste stad för att vexla till sig 
småmynt. För min enskilda del tror jag nästan, att en så kallad privat- 
bankshund ligger begrafven under detta försteg, och att meningen med 
detsamma är att] rikta privatbankerna på Riksbankens bekostnad — på 
det sätt att mera fem- och tio-riksdalrar i privatbankssedlar skote komma 
ut i allmänna rörelsen, och detta ehuru redan nu det är sällsynt att få 
se någon riksbanksedel ute i de aflägsnare delarne af landet. Då jag ej 
vill vara med om att biträda ett sådant försök, yrkar jag afslag å Ut
skottets hemställan i dessa punkter. Vore den stora kostnaden för 
sedlarnes tillverkning det verkliga skälet, så hvarföre ej då låta tillverka
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sedlar å 3 Rall’, då kostnadeu blefve eu tredjedel mindre? Jag motionerade 
derom 1869, men sådant vann ej nåd inför privatbanksintresset och mo
tionen afslogs, men man nöjer sig ej dermed, nu skola ettorna bort der
före, att endast Riksbanken utger sådana. Jag fortfar att yrka utslag 
och hoppas Kammaren går min önskan derom till mötes.

Herr Agardh: Det var att förutse, att Banko-Utskottets nu före
liggande förslag skulle komma att röna synnerligt stort motstånd inom 
donna Kammare. Uppslaget till detta förslag är dock icke gifvet af Banko- 
Utskottet, utan af Stats-revisorerne, så till vida som de i eu särskild 
paragraf af den sednaste revisionsberättelsen påpekat de stora omkost
nader, som tillverkningen af enriksdalerssedlarne tillskyndar Riksbanken. 
Man finner nemligen, att denna kostnad öfverstiger 100,000 R:dr för år, 
och jag tror till och med att, derest man tager i betraktande hela det 
vidlyftiga maskineri och den stora arbetspersonal, som behöfves för denna 
sedelvalörs förfärdigande, den årliga tillverkningskostnaden torde böra 
anslås till ett ännu högre belopp. Jag tvifla!- på, att många inom denna 
Kammare gjort sig en rätt klar föreställning om storleken af den fabrika
tion, som här är i fråga. Någon af de föregående, riksdagarne uppgafs 
det, att för hvarje dag af året tillverkas 12,000 enriksdalerssedlar; men 
man får till och med ett än högre belopp, om man dividerar hela sum
man af under året utlenmade enriksdalerssedlar med antalet arbetsdagar 
i aret. Det är påtagligt att detta antal är större än hvad som kan be- 
höfvas för den allmänna rörelsen och att orsaken till denna stora årliga 
tillverkning torde få sökas i något särskilt intresse hos dem, som af denna 
tillverkning hafva fördel. Jag. har sett uppgifvet att skillingssedlarne af- 
lystes ur allmänna rörelsen, förnämligast af den anledning, att kostnaden 
för deras tillverkning var så stor. Denna kostnad sades nemligen uppgå 
till 40,000 R:dr B:ko för år. När det nu visat sig att man utan olä
genhet kunnat borttaga dessa skillingssedlar, skulle man då ej kunna göra 
detsamma med enriksdalerssedlarne, hvilkas årliga tillverkningskostnad 
öfverstiger 100,000 R:dr? Det sades nyss, om jag hörde rätt, att eu så 
kallad privatbankshund skulle ligga begifven under detta förslag; det är 
möjligt att så för någon kan synas, och derom vill jag ej inlåta mig. 
Deremot vill jag tillåta mig påpeka anledningarne, hvarföre jag omfattat 
detta förslag. För det första tvifla!' jag på, att något annat land i Europa 
med ordnadt myntväsende har så låg sedelvalör som Sverige. I Preussen 
är den lägsta sedelvalören en thaler = 2 R:dr 66 öre, i Danmark, hvarest 
intill sednare tiden funnits sedlar å en rigsbanksdaler = 2 R:dr Runt, 
finnas numera ej sedlar af lägre valör än 5 rigsbanksdaler = 10 R:drR:mt; 
i Norge är den minsta sedelvalören = 4 Rall’ Runt, och i Skottland, der 
man gerna rör sig med sedlar, finnas ej sådana af mindre valör än 1 pund 
sterling. .. Sådana förhållanden borde kunna förmå hvar och en att re
flektera öfver, om det ej kunde vara skäl äfven för oss att afskaffa de 
nuvarande enriksdalerssedlarne. Men, säger man, i de aflägsna bygderna 
af vårt vidsträckta land skulle man ej kunna undvara dessa sedlar. Har 
man da ej sagt detsamma, när det var fråga om att indraga skillings
sedlarne, och har väl denna sistnämnda åtgärd förorsakat den allmänna 
rörelsen synnerligt stort besvär? Har man ej hjelpt sig lika bra med
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silfverslantar å 25 och 50 öre? Hvarföre skulle man icke på samma sätt 
lika väl kunna hjelpa sig med silfverslantar å 1 R:dr Runt?

Jag skulle vidare önskat, att fästa Herrarnes uppmärksamhet på en 
annan omständighet; men jag fruktar, att den är för djupgående för att 
på denna sena timma af vårt sammanträde beröras. Jar har nemligen 
sett uppgifvas af kloka statsekonomer att i ett land, som rör sig med 
lokalmynt (pappersmynt), varupriset i allmänhet har benägenhet att stiga, 
och jag tror att man äfven hos oss skulle kunna finna bevis för denna 
sats. Men den anledning, som i främsta rummet förmått mig att ingå 
på Utskottets förslag, är att jag tror att rörelsens säkerhet fordrar att 
vi småningom måste komma ifrån detta system, som låter hela den egent
liga myntvalutan ligga förvarad i Riksbankens hvalf. Det finnes, såvidt 
jag vet, icke något annat land i Europa än Sverige, som ej har en större 
del af det klingande myntet ute i den allmänna rörelsen. Då deremot 
hos oss nästan hela myntvalutan ligger i Riksbanken, så blir deraf en 
följd, att, vid hvarje rubbning i de allmänna penningeförhållandena, på- 
känningarne på Riksbanken blifva större och bankens säkerhet lättare 
äfventyras. Om således det i allmänhet torde vara regel att eu god 
banklagstiftning bör. förnämligast afse de i financiel! hänseende svåra 
tiderna, så tror jag att vi torde bemöda oss om att småningom skaffa en 
större del af det verkliga myntet ut i rörelsen. Uti sådana länder, der 
sjelfva myntet i större mängd är ute hos allmänheten, der kunna äfven 
bankerna under svåra tider verka på helt annat sätt än hos oss. I Eng
land t. ex. söker Englands Bank under tider af förlägenhet och betryck, 
att på allt möjligt sätt bereda rörelsemedel åt handel och industri. Den 
uppköper nemligen då obligationer, diskonterar vexlar och använder alla 
till buds stående medel för att bereda lättnader åt den allmänna rörelsen. 
Så kan deremot icke vår Riksbank göra. Enligt 27 § Bankoreglemente! 
skola tvärtom, när metalliska kassan fortfar att minskas, de olika slagen 
af lån, det ena efter det andra, indragas; och då hjelpkällorna således 
utsina, rörelsens betryck göras allt svårare.

Jag tror att Riksdagen förr eller sednare måste vidtaga åtgärder att 
förändra detta förhållande; och det är hufvudsakligen såsom en åtgärd i 
riktningen att få verkligt mynt ut i den allmänna rörelsen som jag an
sett det klokt att till eu början indraga de nuvarande enriksdalerssedlarne 
och ersätta dessa med silfver.

På dessa grunder anhåller jag om bifall till Utskottets förslag.

Med Herr Agardh instämde Herr Snäf

Herr Lyttkens: Såsom skäl för den i nu föredragna del af memorialet 
af Banko-Utskottet gjorda hemställan om upphörande af utgifning från 
Riksbanken af sedlar å en riksdalers valör har Utskottet framhållit de 
“otvifvelaktigt vigtiga fördelar* denna åtgärd skulle medföra, enär der
igenom “klingande mynt" i större mängd skulle blifva “gängse i landets 
allmänna rörelse“ samt att “allmänheten sålunda komme att få och bi
behålla ett riktigt begrepp om hvad som verkligen är mynt", hvarå bank
sedlar endast äro anvisningar. Nå, det der låter godt och väl, om blott 
Utskottets förhoppningar läte sig realisera. Utskottet bär dock i detta
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samma memorial samt till och med på samma sida ett stycke längre fram 
i motiveringen råkat i motsägelse med sig sjelft i afseende å sanningen af 
den sålunda uppställda satsen, då Utskottet i fullkomlig strid deremot 
förklarar, att ‘'sannolikt på långt när icke hela den i rörelsen befintliga 
massan af en-riksdalerssedlar“, hvilken utgör omkring fem millioner R:dr, 
skulle komma att ‘-ersättas med silfvermynt.“ Här antager Utskottet i 
stället, att användningen af sedlar å andra valörer skulle vinna en ökad 
spridning. Dermed måste naturligtvis i främsta rummet afses sedlar af 
den minsta valör, som, efter de enkla riksdalerssedlarne, komme att åter
stå eller sedlar å fem riksdaler. Men hvit ka fem-riksdalerssedlar skulle 
genom indragningen af ettorna väl egentligen komma att taga favör? Jo, 
just privatbankernas femmor. Vi veta redan, huru dessa privatbankers 
sedlar trängt Riksbankens sedlar ur rörelsen och detta, medan ännu en- 
riksdalerssedlarne finnas. Vi kunna då också på förhand lätt föreställa 
oss, hurudant resultatet skulle blifva, om dessa försvunno. Samtidigt med 
denna reform borde derföre ock, enligt mitt förmenande, bestämmas, att 
privatbankerna icke skulle ega att utgifva sedlar å mindre valör än 10 R:dr 
R:mt. Men så länge privatbankerna fortfarande bibehållas vid rättigheten 
att tillhandahålla allmänheten kreditsedlar å så låg valör som 5 R:dr R:mt 
och då, efter hvad jag visat, de skäl, som Utskottet andragit till stöd för 
sitt förslag om de enkla riksdalerssedlarnes afskaffande, icke äro bättre, än 
att de af Utskottet sjelft genast beröfvas all kraft och verkan, har jag 
icke kunnat biträda Utskottets framställning i denna del, utan deremot 
mig reserverat. Jag har icke heller sedan dess funnit anledning att frångå 
min mening och jag får derföre anhålla om afslag å Utskottets hem
ställanden i tredje och fjerde punkterna af detta memorial.

Herr Per Nilsson i Kulhult: Jag medgifver villigt, att tillverk
ningen af sedlar på en-riksdalers valör kan för Riksbanken medföra jem
förelsevis betydligare kostnader, än som falla på sedlarne af fem- och tio
riksdalers valör. Jag tror dock icke, att vid afgörandet af frågan om 
lämpligheten och ändamålsenligheten att för framtiden draga de enkla 
riksdalerssedlarne ur rörelsen man bör så mycket taga hänsyn till de ut
gifter, som Riksbanken tillskyndas af deras begagnande, utan fastheldre 
och företrädesvis fästa sig vid den dagliga och mindre rörelsens behof af 
dessa sedlar. Och att i synnerhet vid fullgörandet af smärre penninge- 
remisser man och man emellan å landsbygden detta behof är ganska stort 
samt att de enkla riksdalerssedlarne äro synnerligen omtyckta för sin lätt
het och beqvämlighet vid mindre liqvider, kan jag intyga af erfarenhet. 
Jag är också förvissad, att ett beslut från Riksdagens sida, hvarigenom 
bestämdes, att utgifningen från Riksbanken af dessa sedlar borde upphöra 
skulle öfver allt i landet ganska illa emottagas.

Utskottet framhåller visserligen att “för verkställande af smärre pen- 
ningeliqvider“ kunna användas s. k. postanvisningar äfvensom postfri
märkena. Jag erkänner, att detta också är eu utväg, som kan gå an att 
i nödfall anlita, men anmärker deremot, att den möter stor svårighet att 
med fördel begagna åtminstone i sådana delar af landet, der afsändare 
och emottagare bo mera aflägset ifrån närmaste postanstalt. I öfrigt tror 
jag, att många, som finge sig tillsända postfrimärken såsom fyllnad i liqvid
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icke skulle veta hvad detta vore för märken eller förstode att använda
dem, likasom det säkerligen icke heller vore värdt att komma fram med 
dem hvarken till vexling eller säljare i landsorterna. Min åsigt är således
den, att Riksbanken icke bör borttaga dessa sedlar och detta sä mycket 
mindre, som jag verkligen föreställer mig, i likhet med föregående talare, 
att ett förstucket privatbanksintresse ligger under detta förslag. Säkert 
är åtminstone, att den af Utskottet förordade åtgärden skulle bereda deras 
sedlar en ytterligare favör och då jag icke vill dertill medverka, kommer 
jag äfven af denna anledning att rösta för utslag å memorialet i dess nu 
föredragna del.

Herr vice Talmannen Mannerskantz: Man har under denna öf
verläggning emot Banko-Utskottets hemställanden i de nu föredragna 3:dje 
och 4-:de punkterna af detta memorial framställt tvänne argumenter, som 
med hänseende till här i Kammaren rådande meningar måste anses vara 
mycket kraftiga. Det ena är, att den föreslagna åtgärden skulle komma 
att emottagas med allmänt missnöje i landet och det andra, att under 
densamma skulle ligga ett förstucket privatbanksintresse.

Jag erkänner, att detta verkligen är tvänne rätt starka skäl, som inom 
Utskottet bordt föranleda till betänklighet, icke i afseende å reformens 
nytta och lämplighet , men i afseende å möjligheten att vinna denna Kam
mares bifall til! dess utförande; men å andra sidan anser jag, att hvarje 
Utskott — likasom hvarje representant — är skyldig att handla efter sin 
öfvertygelse samt att öppet och fritt uttala och föreslå hvad det finner 
rätt och sannt och nyttigt vara utan afseende å de hinder från fördomar 
eller förutfattade meningar, som möjligen kunna inom riksförsamligen 
komma att möta de förslag, som framställas.

Det är utan tvifvel icke någon obetydlig sak, hvarom här är fråga. För
hållandet är verkligen, att ett lands välstånd i högst väsendtlig mån beror 
derpå, att icke uteslutande pappersmynt utan också verkligt klingande 
mynt finnas utelöpande i allmänna rörelsen, och att så länge detta vilkor 
för ett på eu fast värdemätare grundadt utbyte fattas, landet icke kan 
lyfta sig upp till den grad af ekonomiskt välstånd och oberoende, som 
det eljest skulle kunna uppnå. Den åtgärd, hvars vidtagande Banko-Ut
skottet här föreslår Riksdagen, afser icke heller något annat, än att under 
en dertill gynnsam tidpunkt på rationel väg, genom indragning af den 
lägsta sedelvalören, inom den allmänna rörelsen bereda tillträde för verk
ligt mynt och sålunda ändtligen äfven hos oss införa ett sådant för vår 
ekonomiska ställning betryggande förhållande inom vårt pennin ge väsende, 
som redan länge varit med fördel tillämpadt i andra länder. Ett klart 
bevisande exempel på det gagn en stark spridning af eu stor tillgång klin
gande mynt bland allmänheten medför, der den eger rum, lemnar oss ett 
land, som vi nyss från höjden af makt, välstånd och lycka sett ned
störtas i ett snart sagdt gränslöst haf af oerhörda förluster och förderf 
af alla slag, eller det olyckliga Frankrike. Ty det är uppenbart, att detta 
land, huru af naturen välsignadt det än varit och hvilka rikedomar der 
än funnits hopsamlade, omöjligen skulle hafva kunnat, såsom det gjort, i 
ekonomiskt afseende motstå den ruinerande förödelse, som öfvergått det
samma, derest icke en så betydlig mängd af metalliskt mynt funnits spridt
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öfverallt i landet och kunnat tjena till underlag för den allmänna pen- 
ningekreditens orubbade upprätthållande.

Hvad bär man nu egentligen att invända emot denna reform? Jo. 
man talar endast och allenast om den obeqvämlighet, som skulle tillskyndas 
den allmänna rörelsen, om silfvermynt af motsvarande valör blefve gåim- 
bart i landet i stället för de hittills begagnade en-riksdalerssedlarne. °I 
detta, hänseende säger jag dock, likasom en talare från Skåne, hvilken, 
då han nyss hade ordet, förordade Utskottets förslag, att här uppenbarar 
sig återigen alldeles samma fördom, som på sin tid gjorde sig gällande 
mot _ utsläppandet af det silfvermynt af lägre valörer, hvithet skulle komma 
i stallet för de gamla 16-, 12- och 8-skilling-bankosedlarne. Lika ifrigt 
och åt samma skäl, som man nu bestrider en-riksdalerssedlarnes indrag
ning, ville man behålla de nämnda småsedlarne, vid kvilka man då var 
van. Men jag är förvissad att ingen nu skulle vilja hafva tillbaka dessa 
smutsiga papperslapparne, och i utbyte deremot se det silfversmåmynt, 
hvaraf de ersattes, försvinna ur rörelsen, och tror derföre att det icke 

länge innan man blefve belåten äfven med den nu åsyftade 
förbättringen. I öfrigt synes mig, att det åtminstone kan gå an att på 
det nu föreslagna sättet försöka bringa ut metalliskt mynt i allmänna 
rörelsen genom att der införa silfvermynt i stället för åtminstone den 
sedelsort, om hvilken nu är fråga. Derigenom skulle äfven komma att 
motarbetas de för Riksbanken kostsamma intressen, som nu kunna verka 
derhän, att först i rörelsen utsläppa men straxt åter uppsamla stora 
massor af en-riksdalerssedlar, hvarigenom, oaktadt den stora utsläppningen, 
brist pa detta vid mindre liqvider beköfiiga rörelsemedel ofta uppkommer.' 
Men i samma stund man borttager det låga pappersmyntet och i mot
svarande mängd tillhandahåller allmänheten klingande mynt af lika valör, 
måste, då intet intresse finnes, som verkar att draga det bort, silfret 
stadna qvar ute i rörelsen, och äfven de mest aflägsna landsorter skulle 
icke blifva i saknad af bytesmedel af ifrågavarande värdebelopp. Långt 
ifrån således, att, på sätt man förmenar, det skulle ligga i allmänhetens 

beqväinLghetsu intresse, att dessa sedlar bibehölles, är min öfvertygelse, 
att ett alldeles motsatt förhållande eger rum; och vi skulle då på samma 
gång i landet fa ett ökadt förråd af verkligt mynt, som nu der allt för 
mycket saknas.

Mycket vore att säga om denna fråga, men jag vill i denna sena 
timma icke längre upptaga Kammarens tid. Jag slutar derföre med till
kännagifvande, att jag för min del icke kan annat än på det varmaste 
förorda bifall till hvad Utskottet här hemställt.

Herr Lexelius: I motsats till den föregående talaren anser jag för
mm del, att de enkla riksdalerssedlarnes dragande ur rörelsen skulle med- 
ora många olägenheter, hvilka isynnerhet komme att göra sig gällande 

vid penningeremisser å lägre belopp från landsorten. Väl försöker Ut- 
skottet i sin motivering att på förhand undanrödja hvarje farhåga för ett 
dylikt resultat af föreslagna förändringen, då Utskottet bland annat yt
trar, att “då minsta sedelvalören, i händelse enriksdalerssedlarne indroges. 
\ all“ ia“ lc*e blefve högre än 5 R:dr, komme någon af silfvermyntets 
tyngd och volym beroende svårighet att för dagliga smärre liqvider med-
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fora hvad som behöfves icke att på något sätt blifva märkbar. Vid alla 
postanstalter kunna numera s. k. postanvisningar erhållas för verkställande 
af smärre penningeliqvider’1. Jag befarar dock, att detta antagande af 
Utskottet icke till alla delar håller streck. Det är nemligen icke förhål
landet, såsom Utskottet uppgifver, att vid •'■'alla'1 postanstalter postanvis
ningar finnas att tillgå, utan är detta händelsen endast med postkonto
ren, men ej å sådana ställen, der poststationer äro etablerade. För dem 
af landsbygdens innevånare, som bo i närheten af dessa stationer eller för 
öfrigt något mera aflägset från postkontoren, kan således, efter min öfver
tygelse, indragningen af dessa sedlar icke undgå att medföra betydlig svå
righet i fall, då man skall remittera penningar åt 10 eller 12 olika håll 
med kanhända endast 3 eller 4 R:dr i hvarje remiss. Man kommer väl 
då, att, huru obeqvämt det än är, begagna silfvermynt oaktadt det genom 
brefvets större tyngd ökade portot, ty det kostar lika mycket att skicka 
till postkontoret för att erhålla postanvisning å beloppet; — och då man 
icke kan få köpa sådana anvisningar vid närmaste station, ifall man bor 
invid en sådan, har man icke heller något annat val än att lägga in silt- 
vermynt i remissen. Att sådant måste vara obeqvämt och vid oftare på
kommande försändningar i längden blifva högst betungande behöfver icke 
bevisas. Jag yrkar anslag.

Herr Nils Uarson: Det hufvudsakligaste skäl, som skulle kunna
anföras för bifall till Banko-Utskottets hemställan i denna del, vore väl 
det, som Utskottet här äfven framhåller, då det betonar, att, om refor
men genomfördes, skulle komma att spridas och cirkulera mera sill ver i 
landets allmänna rörelse och att derigenom, efter hvad Utskottet påstår, 
skulle fullkomligt motverkas de rubbningar i penningeväsendet, livilka äro 
svårare att förebygga, så länge allmänheten hufvudsakligen rör sig med 
s. k. pappersmynt. Nu händer det likväl icke bättre, till att, såsom vid 
början af denna öfverläggning, eu talare från Kronobergsläns-bänken också 
anmärkt, Utskottet sjelft dragit försorg om att till aldra största delen ve
derlägga detta skäl, då Utskottet ett stycke längre fram i sin motivering 
på samma sida af betänkandet erkänner, afl i stället för de enkla riks- 
dalerssedlarne icke särdeles mycket silfver skulle komma att utgå i rörel
sen, emedan en stor del af dessa sedlar antagligen komme att ersättas 
med sedlar å fem riksdalers valör. Huru går det då med den störa vinst, 
som man haft för ögonen och hvilken skulle bestå deri, att vi skulle få 
en större mängd klingande valuta i rörelsen? Herr Agardh riktade nyss, 
då han hade ordet, en anmärkning mot de förhållanden, som för närva
rande äro rådande hos oss i detta afseende och hvilka, enligt hans upp
gift, föranleda dertill, att den klingande kassan hufvudsakligen finnes sam
lad och förvarad på ett enda ställe i landet, eller i Riksbankens kassa- 
livalf, under det att sedlar utlenmades i rörelsen. En dylik anordning 
medförde — sade Herr Professoren — den oegentligheten och den vådan, 
att, då en kris uppkomme, Riksbanken hos oss, tvärt emot hvad som vid 
dylika tillfällen praktiseras i andra länder och framför allt i England, 
nödgas draga in på det understöd, som genom sedelemissionen lemnas den 
allmänna rörelsen, i stället för att bispringa den i större utsträckning än 
under normala förhållanden eger rum. Det är visserligen sannt, att så
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äi förhållandet ^och ett förhållande, som jag icke vill på ringaste sätt för
syra. dag anhåller dock att få fästa den lärde prolessorens uppmärk
samhet uppå, att det finnes en annan utväg och hvilken dertill, enligt min 
tanke, är bättre egnad än den af Utskottet här föreslagna att förekomma 
denna olägenhet, om nemligen Riksdagen bestämde, att Banken skall inne
hafva metallisk valuta till full motsvarighet af hela det belopp i sedlar 
Banken utsläppt i rörelsen. Då behöfver i kritiska tider ingen strypning 
vidtagas från Bankens sida, enär Banken icke skulle hafva någonting att 
frukta af ett starkare anlopp på vexiingsluckan, och en dylik åtgärd kan 
ock ega rum utan att förorsaka någon som helst olägenhet för allmänhe
ten, hvilket deremot icke kan undgå att blifva följden af Utskottets för
slag, som för öfrig! icke i någon nämnvärd mån skulle verka till upp
nåendet af det mål man åsyftat.

Utskott bär såsom ett annat skäl för den ifrågasatta reformens ge- 
nomföiande anfört, att genom afskaffande af sedlar å en riksdalers valör 
folket skulle komma till insigt derom, att någon skilnad eger rum mellan 
mynt och myntrepresentativ eller mynt och sedlar. En sanning är, att, 
om icke folket temligen allmänt hade förut reda på den saken, man möj
ligen kunde få^ dem att begripa detta bättre genom den föreslagna refor-

_me<^ uen kraft och verkan, som de olidliga silfverspeciernas tyngd 
förmår. _ Man skulle således kunna säga, att detta vore ett sätt att pina 
folket till bekännelse. Men jag är för min del i allmänhet icke någon 
vän af pinliga medel, äfven om ändamålet vore heligare och större än det 
som med den föreslagna åtgärden är afsedt att vinnas.

rlen Agardn framhöll vidare, hurusom kostnaden för tillverkningen 
.. suriksdalerssedlar vore särdeles stor. Jag vill ej heller förneka, att så 
ar förhållandet, och vi finna äfven här uppgifvet, att Bankens utgifter för 
sediarne å 1 5 och K) R:dr tillsammans uppgått till 124,151 R:dr 18 öre 
för ett år. Huru stor del af dessa 124,151 R:dr, som belöper sig på sed
iarne af enriksd alers valören, har icke blifvit oss meddeladt, men jag med- 
gifvei, att det kan vara eu betydlig del af detta belopp. Nåväl, jag er
känner således, att dessa sedlar kosta mycket att tillverka, men jag på
står Deremot., att allmänna rörelsen njuter mycken och afse värd beqväm
lighet derigenom, att de enkla riksdalerssedlarne finnas. Och om detta är 
förhållandet hvithet, efter hvad jag tror, ingen lärer bestrida, som har 
någon kännedom om det praktiska lifvet på landet — torde man icke 
böra så noga se pa några tusen riksdalers kostnad mera eller mindre. 
Dessutom vill jag fasta uppmärksamheten derå, att det icke är så alldeles 
gifvet, att, om man nu beslutar att inställa allt vidare utgifvande af de 
enkla liksdalerssedlarne, Banken derigenom befrias från alla de kostnader, 
som när tagas i beräkning. Först och främst torde en de! af dessa bok
förda utgifter gå till Banken tillbaka genom debiterad kostnad för pap- 
peiets tillverkning. Vidare bör observeras den ersättning, som utgår för 
sedelunderskrifningen och dylika utgifter. Och nu lärer likväl få med- 
gifvas, att en dei al dessa kostnader ingå i afiöningen för Bankens egna 
tjensteman samt att, i händelse denna inkomstkälla för dem upphörde, 
bi isten måste på annat sätt fyllas och det vore ingenting utomordentligt, 
om vi, derest utgifningen af en-riksdalerssedlarne upphörde, likasom då 
skillingssedlarne indrogos, skulle få emottaga en framställning från Ban
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kens tjensteman angående ersättning för minskade inkomster. Jag tror 
således, att, om man räknar rätt efter, de kostnader, livilka här framhål
las såsom en följd af nämnda sedlars bibehållande, kunna i en icke så 
oväsendtlig mån reduceras.

Herr Professoren ansåg äfven, att en större mängd af en-riksdalers- 
sedlar förfärdigades, än rörelsen behöfde. Detta är något, hvarom jag 
icke kan yttra mig med någon visshet. Jag föreställer mig för öfrigt, att 
eu ledamot af Banko-Utskottet skall hafva bättre reda på förhållandet i 
detta hänseende, än jag kan hafva. Om det alltså skulle vara så, som 
han säger, kan ju detta dock hjelpas ganska lätt och enkelt genom att 
föreskrifva, att bankofullmäktige icke få slösa så, utan endast låta fabri
cera af dessa sedlar hvad allmänna rörelsen förmår absorbera. Dermed 
vore man med ens ifrån den onödiga kostnad, som är en följd af öfver- 
produktion.

I fortsättningen af sitt anförande förmenade Herr Professoren ytter
ligare, att samma rop och skrik förnummos, då frågan om skillingssedlar- 
nes indragning förevar till behandling samt att man äfven då, likasom 
nu, befarade och påstod, att denna åtgärd skulle lända den allmänna rö
relsen till men.

Men om det också fanns något motstånd på den tiden mot den då 
ifrågasatta reformen, var detsamma säkerligen icke så starkt, som det, 
hvilket gjort sig gällande mot ett afskaffande af de enkla riksdalerssed- 
larne, och sådant af ett helt naturligt skäl. Ty eu ganska väsendtlig 
skilnad eger här rum. Då man drog in skillingssedlarne, hade man qvar 
sedlarne å en riksdalers valör, men om man nu skulle, på sätt Utskottet 
önskar, indraga äfven dessa sedlar, funnos derefter inga lägre sedelvalörer 
än å 5 R:dr R:mt.

Herr Professoren åberopade sedermera —- och detta brukar ofta åbe
ropas — bruket i andra länder, och särskildt i Preussen, samt uppgå!, 
att der icke funnos banksedlar å så små belopp, som vi hafva i Sverige, 
men att man mycket val hjelper sig med klingande mynt. Ja, förhållan
dena äro väl sådana och om dem må jag säga, att de innefatta ingenting 
hvaröfver jag behöfver mig bekymra. Jag har ingen rörelse i dessa län
der och om deras innevånare hafva eller icke hafva något olägenhet åt 
det der följda systemet i detta fall, kommer det mig icke vid och i all
mänhet — skulle jag tro — ej heller någon annan svensk undersåte.

Dock torde härvid kunna erinras, att i många länder finnas guld
mynt i rörelsen och att detta är vida beqvämare att handskas med än 
silfvennynt. Och om vi egde för den dagliga rörelsens behof guldmynt 
äfven hus oss att tillgå, får jag bekänna, att jag för min del icke egent
ligen skulle hafva något emot den föreslagna indragningsåtgärden, utan 
snarare varmt förorda den. Men — vi ega ej guldmynt såsom vanligt 
rörelsemedel, utan det odrägligt tunga silfvermyntet, af hvilket jag icke 
vill bära mycket i min ficka, hvadan jag ock är mera belåten att hafva 
detsamma förvaradt der jag vet det vara i säkerhet och få ett bevis af 
papper å beloppet, hvilket jag kan med största lätthet använda vid mina 
liqvider.

Herr Professoren hade ytterligare något att säga, men som var af den 
djupgående natur, att han icke ville dermed framkomma, och måhända

var
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vax det så på djupet gående, att vi bönder häruppe icke skulle kunna 
det förstå. Jag vet naturligtvis icke, livad hans mening egentligen kunde 
vara. Han talade icke vidare om det, än att en lärd man — jag vet ej 
hvarest — skulle hafva förklarat, att i ett land, der man företrädesvis 
ror sig med sedlar och ej med klingande mynt, alla varupris derigenom 
^endast derigenom stiga. Jag får verkligen erkänna, att detta är ett 
påstående, som jag icke förstår, men säkert är att i praktiskt hänseende 
det icke bevisat sig vara sannt i vårt land, der vi i långliga tider rört 
oss nästan uteslutande med sedlar.

Beträffande åter det till efterföljd framhållna förhållandet hos andra 
nationer i detta fall, är jag i tillfälle att stå mina motståndare till tjenst 
med att påpeka ett sådant exempel, från ett folk, som står oss närmare 
än de hittills nämnda, Jag menar Lapparne. Det är nästan att gå öf- 
ver ån efter vatten, om man går dem förbi, när man söker efter exempel 
till bestyrkande åt den nu föreslagna reformens riktighet. Förhållandet 
är nemligen, att Lapparne hysa en nästan helig vördnad för silfverspecien. 
Om man bjuder Lappen 4 pappersriksdaler mot eu specieriksdaler, skall 
man ömkligen kunna förmå honom att gå in på bytet. Han behåller sin 
specie. Han vet att han kan gräfva ned den i jorden med trygghet att 
hafva den så förvarad, då det icke är lika gifvet, att en pappersriksdaler, 
om den gommes på samma sätt, bibehålies i brukbar! skick.

. Sådana omständigheter finnas, med ett ord, som göra, att en annan 
nation vill för sig hafva saken annorlunda ordnad, än vi anse lämpligt för
vara förhållanden. Men detta bevisar ingenting för oss. Ty vi kunna 
förvara våi silfverspecie på annat sätt. Vi insätta den i den anstalt, som 
kallas Sveriges Riksbank, och erhålla derifrån mot den gjorda insätt
ningen sådana bevis, som vi med största lätthet och beqvämlighet kunna 
använda för våra behof.

.. Ehuruväl rörande detta ämne ännu åtskilligt annat kunde vara att 
saga, vill jag icke dermed upptaga Kammarens tid, utan slutar med att 
helt enkelt begära afslag å den af Utskottet här gjorda hemställan om 
indragning af Riksbankens sedlar å en Ruff Riksmynt.

Herr Östman förenade sig med Herr Nils Larson.

i ,.nfr Sven Nilsson i Österslöf: Äfven med fara att räknas bland
de fördomsfulle inom Kammaren — Indika, om man får tro en talares 
ord, skulle vara många, kan jag icke yrka annat än afslag å den nu före- 
dragiia delen af betankandet. Jag finner flera af de skäl, Indika redan 
blitvit anförda till stöd för yrkanden i samma syftning, vara giltiga och 
jag vill blott tillägga, huru jag tror, att förhållandet skulle gestalta sig,

de enkla nksdalerssedlarne indroges och privatbankerna fortfarande 
bibekolles vid sm rätt att utgifva sedlar å fem riksdalers valör. Jag fin- 
ner ciet nemligen naturligt och säkert, att allt vårt rörelsemynt dädanefter 
skulle komma att bestå hufvudsakligast af privatbankssedlar. Redan nu 
ser man mera sällan af Riksbankens sedlar andra än en-riksdalerssedlarne. 
binge vi icke heller längre se dem, kunde vi slutligen komma derhän, att 
vi glömde att en Riksbank funnes, som egde att utgifva och äfven ut
öfver sedlar som for mynt i riket må erkännas. Jag anhåller således 
nos Herr laimannen om proposition å afslag.

Riksd. Prof. 1871. 2 Afl. 4 Band. 11



162

Friherre af Sch midt: Jag instämmer hufvudsakligen med Herr
Agardh. Jag ber blott att få tillägga något, som ytterligare är egnadt 
att visa, hvilken vinst skulle tillskyndas Riksbanken, derest Riksdagen af- 
hyste papperssedlarne å en riksdalers valör. Om man med arbetsdagarnes 
antal dividerar det belopp af 5,322,500 stycken å 1 R:dr, som blifvit till- 
verkadt under år 1870, får jag, efter 300 arbetsdagar om året, eu till
verk ningssu m i na af icke mindre än 17,000 stycken om dagen. För år 1863 
var tillverkningen per dag efter samma beräkning 12,000 stycken. Sedan 
dess har tillverkningen progressivt fortgått, och jag hemställer till hvar 
och eu, om det icke kan antagas för sannolikt, att denna tillverkning 
kommer att stiga årligen äfven hädanefter. Under sådana förhållanden 
måste det, enligt mitt förmenande, för Riksbanken vara en stor ekono
misk fördel, hvilken jag uppskattar till minst 100,000 R:dr om året att 
befrias från skyldigheten att tillhandahålla rörelsen med sedlar af denna
valör. . .

Då inom representationen fråga först förekom om indragning af dessa 
sedlar, var jag dock verkligen af samma tanke med dem, som nu mot
sätta sig en dylik åtgärd, men jag hade dertill eu särskild anledning, 
hvilken numera icke finnes. Förslaget framkom nemligen kort efter, sedan 
de så kallade skillingssedlarne afskaffades, och jag fruktade, att allt för 
stor olägenhet skulle tillskyndas den allmänna rörelsen, ännu ovan vid 
ett mera utsträckt bruk af verkligt mynt vid sina liqvider, om äfven 
Riksbankens ettor så omedelbart derefter blefve indragna, Erfarenheten 
bär likväl sedermera visat, att det inställda utgifvandet af skillingssedlarne 
icke medför någon afsaknad, och jag är ex analogia öfvertygad, att den 
nu föreslagna förändringen beträffande det närvarande lägsta myntrepre- 
sentativet skall kunna genomföras med samma lätthet, och att om fem 
eller sex år härefter allmänheten aldrig skall tänka på, att den haft nå
gra sedlar af en-riksdalers valör.

Eu ytterligare fördel af deras indragning tillåter jag mig slutligen 
att påpeka. Det är eu allmän klagan, att norskt och danskt silfvermynt 
är väl mycket gängse i vestra delen af riket. \i veta, att detta mynt 
icke är så full-lödigt som vårt. Det tages likväl emot i handel och van
del af de der boende till samma belopp som det svenska silfvermyntet. 
Men om man skulle vilja vexla ifrån sig detta mynt på andra ställen af 
riket, måste man alltid erlägga agio. 1 händelse nu vårt svenska silfver
mynt blefve så spridt, att det kunde till fullo ersätta det utländska myn
tet, vore man med ens befriad från nu antydda olägenhet och förlust. 
Då detta skulle blifva en följd af ett bifall till Utskottets här gjorda 
hemställan, får jag äfven af detta skäl, jemte öfriga förut anförda, i så
dan syftning hos Herr Talmannen anhålla om proposition.

Herr Dufwa: Äfven jag anser det vara af stor vigt att verkligt 
mynt komme att i allmänna rörelsen, mera än som nu är förhållandet, 
begagnas, och således kan jag icke anse annat än för en förbättring, om 
en fullständig omreglering af nuvarande sedelförhållanden egde rum. I 
fråga åter om en dylik partiel reform i detta hänseende som den nu 
ifrågasatta vore det önskligt att ega någon tillfredsställande garanti, för 
att det nit, som nu på vissa håll visar sig för stora ändamålet också
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räcker till och förblir verksamt för de efterföljande reformer, som skulle 
komma att gälla andra än Riksbankens sedlar, men någon sådan 
garanti är jag icke i stånd att upptäcka, hvarföre jag ock fruktar 
att vi icke skulle bringas särdeles långt fram mot det mål, hvartill 
Utskottet säger sig syfta, om vi gåfve vårt bifall till förevarande punkter 
af utlåtandet.

Det har mycket talats om de kostnader, som genom utgifvandet af 
enriksdalerssedlarne förorsakas, och om åtskilliga dermed sammanhang 
egande ekonomiska förhållanden, och äfven jag tror dessa kostnader vara

pass stora, att de utgöra ett kraftigt skäl för att en gång bringa en 
förändring till stånd. Visserligen talas uti en utlåtandet bifogad reserva
tion om, att dessa kostnader skulle till icke obetydlig del ersättas af den 
vinst,^ som antages uppkomma derigenom, att många sedlar å en riksdaler 
förstöras, sa att de icke kunna till inlösen företes, men jag hemställer om 
det för det allmänna kan anses värdigt att åberopa detta sätt att göra 
vinst eller bereda sig ersättning för sedlarnes förfärdigande. Utan att nu 
för öfrigt vilja ingå i några kalkyler, tror jag det ganska lätt kunna 
visas, att utgifvandet af dessa sedlar blir dyrare än att i stället hålla 
silfvermynt i rörelsen, och förhållandet mellan kostnaderna i ena eller 
andra fallet förtjenar vida mer att tagas i betraktande såsom skäl 
för en förändring, än den nyssnämnda förmenta vinsten på bortkomna 
sedlar lärer kunna berättiga till vidblifvande af bruket utaf sedlar å lägre 
valörer.

Då jag emellertid icke anser det vara lämpligt att nu göra den före
slagna förändringen, så önskar jag få redogöra för skälen till denna min 
åsigt. För några år sedan gjorde representationen sjelf en anhållan hos 
Kongl. Maj:t om utredande, huruvida införandet af guldmynt i stället för 
silfvermynt skulle vara fördelaktigt. En sådan utredning har nu skett, 
och af en framställning, som Kongl. Maj:t med anledning deraf gjort till 
Riksdagen, hafva vi erfarit, att regeringen erkänner guldmyntssystemets 
företräden, och att den äfven vill verka för ett snart tillämpande af denna 
princip. Sker detta, så blir man snart nog äfven tvungen att ordna sedel- 
utgifningen i allmänhet på annat sätt, än det nuvarande och sådant låter 
sig då aldra lämpligast och bäst göra, sedan allt tal om silfvermyntets 
tunghet och obeqvämhet försvunnit af sig sjelf!, Men att, när man såle
des måste emotse guldmyntets införande inom loppet af några få år, nu 
vidtaga en åtgärd, hvarigenom skulle föranledas, att flera millioner silfver
mynt af. nu gällande valörer måste tillverkas och släppas ut i rörelsen 
för att inom så kort tid åter tagas tillhaka, synes mig icke vara lämp
ligt. Reformerna på det ekonomiska området böra väl stå i något sam
band med hvarandra, men icke korsa och motverka hvarandra, synner
ligen^ när de påyrkas från ett och samma håll. Åt denna anledning ser 
jag intet skäl att nu verkställa den här föreslagna förändringen, utan 
finner jag mig tillsvidare och innan förhållandena närmare utveckla sig 
förhindrad att yrka bifall till densamma.

Herr Jöns Pehrsson: Jag skall icke länge upptaga tiden, utan
vill blott göra några små anmärkningar. Ett par talare hafva såsom eu
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synnerlig fördel af den föreslagna förändringen framhållit den stora sprid
ning silfvermyntet derigenom skulle få. Men hvar och en, som har nå
gon” rörelse på landet och är boende aflägset från postanstalt, vet huru 
svårt det är att kunna få vexla till sig sedlar i stället för silfver,_ när 
man vill skicka bort penningar i bref. För öfrigt ser jag icke hvilken 
större säkerhet silfvermyutets spridning skulle medföra uti penningeför- 
hållandena, ty om äfven några millioner utsläpptes öfver landet, så 
blefve beloppet, hos hvarje enskild ändock icke så synnerligen stort, och 
i alla fall blefve hankens silfvermyntförråd så mycket mindre. Metalliska 
myntvalutan hvilar på landets export öfver dess import. Jag yrkar der
före såsom förut utslag på Utskottets förevarande förslag.

Herr Granlund: Att man här skulle spåra ett privatbanksintresse 
tror jag visserligen icke, men genom att taga bort enriksdalerssedlarne 
skulle man emellertid i hög grad befordra spridningen af privatbankssed- 
larne. Redan nu se vi i landsorten nästan uteslutande dessa sednare sedlar, och 
af Riksbankens mindre sedelvalörer är det nästan blott enriksdalerssed
larne som cirkulera. Hvad vidare silfvermyntet beträffar, så är det derpå 
i allmänna rörelsen ingen brist såsom vexelmynt; en tillräcklig mängd 
deraf är vanligen redan nu för de små liqviderna tillgänglig, och det är 
således långt ifrån att man klagar öfver att det är brist derpå. Bjuder 
man allmogen liqvider i silfver till något större belopp, så säga de sig 
icke vara skyldiga att taga emot mer än 5 å 10 Rall' deraf. Man har 
sagt, att tillverkningen af enriksdalerssedlar kostar så mycket, men till
verkningen af silfvermynt kostar väl också något, hvartill kommer den 
ränta, som ligger borta; och man har väl å andra sidan någon behåll
ning genom do sedlar, som komma bort. Dessutom finnes väl icke något 
beqvämare remiss- och vexelmynt än just dessa små enriksdalerssedlar, 
hvilka äro mycket omtyckta i landsorten. Jag yrkar derföre afslag.

Herr Kjell man: Jag ber blott få tillkännagifva, att äfven jag yr
kar afslag å den af Utskottet i förevarande punkter föreslagna för
ändringen.

Öfverläggningen var slutad. Med afslag å Utskottets hemställan — 
den i nu föredragna tvänne punkter — beslöt Kammaren, att 28 § i nu gäl
lande bankoreglemente skulle oförändrad bibehållas.

Den 5 Maj.

Punkten 5.

Bifölls.

§ 9.

Föredrogs och bifölls Banko-Utskottets memorial N:o 14, angående 
instruktionen för nästkommande Riksdags Banko-Utskott.
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§ 10.
Föredrogs och bifölls Lag-Utskottets betänkande N:o 22, i anledning 

af återremiss af Utskottets utlåtande N:o 16, rörande väckt motion om 
ändring af 2 kap. 5 och 6 §§ Giftermåls-balken.

§ 11-

Föredrogs och godkändes Stats-Utskottets förslag till Riksdagens un
derdåniga skrifvelse!’:

N:o 21, angående beviljade statsbidrag till vägars anläggning och 
förbättring, bro- och hamnbyggnader samt sjösänkningar och andra vat- 
tenaftappningsföretag; och

K:o 22, angående allmänna vilkor och stadgande!! i afseende på de 
statsbidrag, som under denna riksdag beviljats för väganläggningar och 
vägförbättringar, bro- och hamnbyggnader samt sjösänkningar och andra 
vattenaftappningsföretag.

§ 12.

Upplästes och godkändes Riksdagens Kanslis förslag till nedannämnda 
delar af riksdagsbeslutet:

N:o 1, ingressen;
N:o 2, slutmeningen;

_N:o 3, angående vissa förändrade föreskrifter i afseende å beräkning 
af tid för klagan mot Hofrätts utslag i brottmål;

N:o 4, angående verkstäldt val af Justitie-ombudsman och hans 
suppleant;

N:o 5, angående decharge för Fullmäktige i Riksgälds-kontoret;
N:o 6, angående val af Fullmäktige i Riksbanken och Riksgälds- 

kontoret ;
N:o 7, angående förändradt stämningssätt i vissa fall; och
N:o 8, angående förändrad lydelse af 10 kap. 1 § Rättegångs

balken ;

§ 13.

Till bordläggning anmäldes:

Stats-Utskottets utlåtanden och memorial:
N:o 73, i anledning af väckt motion angående upphörande af 

hoveri- eller arbetsskyldigheten till kungsgårdar och militieboställen i 
Christianstads och Malmöhus län;
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N:o 74, angående godtgörelse för upprättandet och utgifvandet från 
trycket af en förteckning" öfver de tryckta riksdagshandlingarne;

N:o 75, med förslag till voteringsproposition i fråga om anslag till 
en redaktör af Svensk författningssamling, in. in.;

N:o 76, i anledning af dels KongL Maj:ts nådiga proposition, an
gående bidrag af statsmedel till aflöning af lärare vid folkskolor och små
skolor, dels åtskilliga i samma ämne väckta motioner;

Sammansatta Stats- och Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 1, an
gående förhöjd afgift för stämpling af spelkort samt om ersättning af 
statsmedel till en del barmhertighetsinrättningar, hvilka af samma afgift 
åtnjuta andelar in. in.

Särskilda Utskottets utlåtanden:
N:o 3, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angående 

landtförsvarets ordnande, samt i anledning af de inom Riksdagens båda 
Kamrar i samma ämne väckta motioner; och

N:o 4, angående reglering af en del utgifter under Riksstatens Fjerde 
Hufvuditel.

Kammaren beslöt, att alla dessa nu första gången boidlagda 
ärenden skulle sättas främst till föredragning i nästa sammanträde.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. J 4 e. m.
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In fidem 
II. Husberg.


